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INFO 5 – My School Can Be Cool, 
de Gabriela ANGHEL

INFO 6 – Muzeul Monumentelor franceze, 
de Monica CROITORU-TONCIU

INFO 7 – Concurs pentru remodelarea Pieței
Cibin din Sibiu, de Dorin BOILĂ

INFO 8 – Strategia Uniunii Europene pentru
Regiunea Dunării, de Gheorghe IONAȘCU

INFO 9 – Aniversarea revoluției și
comemorarea eroilor martiri, 
de Gheorghe ȘEPTILICI

INFO 10 – Caricaturile lui ZACHE, 
de Lucian MIHĂESCU

IN  MEMORIAM

- Conferința INCD URBAN-INCERC
 - Concursul Gheorghe Leahu 2023

PRIMIM DE LA CIT ITORI

Jurnal de călătorie, de Alexandru ANTONESCU

INFO 1 – Curentul Mediteraneean în
arhitectura interbelică românească, 
de Ana DONȚU

INFO 2 – Locuința socială din Viena în secolul
al XX-lea, Arhitectura post dezastru, 
de Ana DONȚU

INFO 3 – Despre etică și estetică în arhitectură,
de Ana DONȚU

INFO 4 – Concursul Național ProPiano
România, de arh. Mircea ȚIBULEAC

Peter Fritz DERER

INFO



Institutul Național de Cercetare-Dezvoltare în Construcții, Urbanism și Dezvoltare Teritorială Durabilă
URBAN-INCERC organizează online pe 19 mai 2023 cea de-a XXIII-a ediție a conferinței de cercetare în
construcții, economia construcțiilor, arhitectură, urbanism și dezvoltare teritorială având ca temă
„Dinamica construcțiilor în România: tendințe și previziuni pentru cercetare". Mai multe detalii despre
acest eveniment găsiți în materialul atașat: [C23_Invit_RO1.pdf]. 

Conferința INCD URBAN-INCERC
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EDIȚIA A XXIII-A, 19 MAI 2023 

Rugăm fiecare persoana interesată să participe la acest eveniment, fie pentru a prezenta un poster
virtual sau o comunicare orală, fie pentru a audia lucrările conferinței, să se înscrie online până la
data de 12 mai 2023 la:

https://docs.google.com/forms/d/1x1lCG451S3kdmogbvdedulrClbelmQlJ2maeuEh2KFc/viewform

și, pentru cei care vor prezenta, să trimită până la data de 5 mai 2023 rezumatul și lucrarea

integrală la adresa de e-mail conferences@incd.ro; lucrările trimise pentru publicarea în revistele

institutului vor putea fi trimise până la data de 12 mai 2023 la aceeași adresă sau direct către reviste.

Pentru ca volumele de rezumate și lucrări să poată fi disponibile participanților, nu se vor admite

lucrări trimise spre publicare după data-limită, deși participanții înscriși după 5 mai 2023 vor putea

susține comunicările.

Accesul la lucrările și
documentele conferinței este
limitat și doar persoanele care s-
au înregistrat în timp util vor
putea prezenta lucrări.
Informații suplimentare privind
programul și alte detalii
organizatorice vor fi oferite doar
celor care au confirmat
participarea după data de 15
mai 2023, odată cu finalizarea
programului, în funcție de
interesul exprimat, și sunt
afișate pe pagina conferinței
(http://conf.incd.ro/).

Vă rugăm ca eventualele

întrebări să le adresați pe email:

conferences@incd.ro

https://www.economistul.ro/wp-content/uploads/2023/04/C23_Invit_RO1.pdf
https://docs.google.com/forms/d/1x1lCG451S3kdmogbvdedulrClbelmQlJ2maeuEh2KFc/viewform
mailto:conferences@incd.ro
http://conf.incd.ro/
mailto:conferences@incd.ro
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În perioada 20 aprilie - 8 mai
sunteți invitați să depuneți 1-3
lucrări la sediul UAR din str.
Calderon 48, București, alături
de documentele menționate în
regulament. Toate detaliile
necesare înscrierii se găsesc pe
website-ul Uniunii Arhitecților:
link 

Au început înscrierile pentru concursul Gheorghe Leahu, ediția 2023, destinat tinerilor arhitecți
acuareliști!

Cum vă înscrieți?

Vă invităm să vă înscrieți! Aveți șansa de a câștiga un premiu de
5000 de lei și de a vă expune lucrările în cadrul expoziției!
Expoziția va fi deschisă în intervalul 10 - 31 mai.
Premiile concursului sunt finanțate de soția arhitectului Gheorghe
Leahu, doamna Viorica Leahu.
Festivitatea de premiere și vernisajul expoziției vor avea loc în data
de 10 mai, ziua de naștere a arhitectului Gheorghe Leahu, la
Centrul de Cultură Arhitecturală.

5000 de lei + prezența în expoziție

Mai multe despre ediția de anul
trecut a concursului: aici.

Cum a fost anul
trecut?

Câștigătoarea ediției 2022:
Ana-Teodora Necula - „Casa
Călăreților – Bunești, Argeș”.

https://www.uniuneaarhitectilor.ro/concursul-gheorghe-leahu
https://www.uniuneaarhitectilor.ro/concurs-acuarele-2022


CURENTUL MEDITERANEEAN
ÎN ARHITECTURA INTERBELICĂ ROMÂNEASCĂ
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CU MĂDĂLIN GHIGEANU

Pe 9 martie 2023, la Centrul de Cultură Arhitecturală al Uniunii Arhitecților din
România, a fost lansată cartea „Curentul Mediteranean în arhitectura interbelică
românească", scrisă de arh. Mădălin Ghigeanu și apărută la Editura Vremea sub
îngrijirea arh. Silvia Colfescu. 

Lucrarea prezintă cele mai importante edificii în stil Mediteraneean din arhitectura
românească a anilor 1930-1940, căutând în primul rând palatele regale, vilele regale sau
princiare, casele unor demnitari, miniștri, scriitori, locuințele private ale arhitecților care au
activat în acea perioadă, cât și lucrări de excepție.

Volumul a fost prezentat de dna Silvia Colfescu, dl profesor Sorin Vasilescu (îndrumătorul

acestei lucrări) și dl Ștefan Ghenciulescu.

DE ANA DONȚUINFO 1

FOTO/VIDEO: RĂZVAN HATEA, RALUCA HAGIU, LUCIAN MIHĂESCU
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„Această carte inaugurează o colecție dedicată
arhitecturii, pe care am denumit-o «Arhiteme». A
fost un moment foarte problematic pentru
editură apariția ei, dar am acceptat-o pentru că
era imposibil să refuzăm publicarea unei
asemenea cărți. Ea acoperă cu un con informația
despre arhitectura bucureșteană și în general a
țării, dă o ipoteză sustenabilă despre originea
acestui stil atât de prezent, mai ales, în
arhitectura interbelică a capitalei. Este o lucrare
care justifică preferința pentru acest stil în
straturile pe care le-a atins și, totodată,
inventariază extins casele care l-au adoptat. Prin
urmare, oferă o informație aproape exhaustivă
despre originea, implimentarea și viețuirea
acestui stil”.

SILVIA COLFESCU

SORIN VASILESCU

„Avem intima convingere că acest capitol
al arhitec turii noastre interbelice
descoperit de către Mădălin Ghigeanu
nu va putea fi abordat în viitor fără a
face apel la remarcabila sa prezentare a
«ideologiei» curen tului și mai ales la
marea cantitate de informații privind
arhitecții care au asimilat arhitectura
mediteraneeană și au reelaborat un
divers, dar coerent discurs urban prin
opere de valoare estetică contradictorie,
dar pline de vibrație și capabile de a oferi
o particulară stare de bu năstare.” 



INFO 1

pag. 07

„Este o carte scrisă cu foarte multă pasiune,
are curajul să se lupte cu niște mituri, fiindcă
foarte mult din istoria noastră în general și
din istoria de artă și arhitectură încă se
bazează pe mituri, asta ține mult de surse,
de influențe. M-am tot întrebat de ce ne
farmecă acest tip de arhitectură. Cred că
dincolo de pitoresc, acest farmec ține de
faptul că este o arhitectură foarte narativă,
are tot timpul o poveste, și e foarte bogată
spațial. Există aici un parcurs, o știință a
luminii, a intrării”. 

ȘTEFAN GHENCIULESCU

MĂDĂLIN GHIGEANU

„În acest volum, prin analiza activității
profesionale a 43 de arhitecți români și 4
americani, cât și a peste 470 de imobile
realizate în țară (majoritatea lucrări inedite de
autor, nepublicate anterior), susțin că ceea ce
se caracterizează prin «Stil Mediteraneean» în
arhitectura interbelică românească este un
fenomen cultural de împrumut de pe tărâm
american, a unui stil ce s-a manifestat mai
întâi în Statele Unite, cu preponderență în
California și Florida la început de secol XX,
până către anii 1940. Acesta a avut un ecou și
o puternică reprezentare în România,
manifestându-se în două centre, în primul
rând în București și Constanța și, cu câteva
excepții, în provincie. Într-o mare măsură este
evident și atașamentul arhitecților față de
stilul Neo-Mudéjar apărut în Spania la sfârșitul
sec. XIX, care se manifestă până în anii 1920.”
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Mai jos puteți citi un interviu cu Mădălin Ghigeanu despre cartea
lansată, publicat de spatiulconstruit.ro: Arh. Mădălin Ghigeanu:
breasla arhitecților nu are un instinct de turmă de protejare a
greșelilor din spațiul construit. INTERVIU (spatiulconstruit.ro)

https://www.spatiulconstruit.ro/articol/arh.-madalin-ghigeanu-breasla-arhitectilor-nu-are-un-instinct-de-turma-de-protejare-a-greselilor-din-spatiul-construit.-interviu/26448


LOCUINȚA SOCIALĂ DIN VIENA ÎN SECOLUL AL XX-LEA
ȘI ARHITECTURA POST-DEZASTRU

pag. 09

CONFERINȚE LA CCA

Pe 14 martie, la Centrul de Cultură Arhitecturală a Uniunii Arhitecților din România, au
avut loc conferințele „Locuința socială din Viena în secolul al XX-lea”, susținută de prof.
dr. Markus Tomaselli, și „Arhitectura post-dezastru", susținută de prof. dr. Ikaputra
Ikaputra.

DE ANA DONȚUINFO 2

FOTO/VIDEO: RĂZVAN HATEA, LUCIAN MIHĂESCU
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„Orașul Viena a demarat, în anii 1920, construcția de
locuințe sociale pentru nenumărații muncitori veniți la
Viena din țările Coroanei. De aceste clădiri - dintre care
unele imense - nu se poate face abstracție în actuala
imagine arhitectonică a Vienei.
Guvernul social-democrat al Primei Republici (1918-1934)
a dorit să amelioreze calitatea vieții muncitorimii. Planul
a fost realizarea unor blocuri de locuințe mari, care
ofereau locuitorilor condiții de viață bune la prețuri
accesibile. Aceste construcții sociale funcționau ca niște
orașe de sine stătătoare în oraș și au fost executate, de
cele mai multe ori, prin construirea clădirilor cu curți
interioare. Printr-o poartă mare se intra într-o curte
interioară cu spațiu verde amenajat, de unde mai multe
case ale scărilor permiteau accesul la locuințe. Adesea,
în aceste edificii edilitare au fost, respectiv, sunt
integrate și astăzi și bazine de înot, supermarketuri,
spălătorii sau grădinițe. Primul edificiu edilitar construit
la Viena a fost Metzleinstalerhof din Districtul 5.”

PROF. DR. MARKUS TOMASELLI 

LOCUINȚA SOCIALĂ DIN VIENA ÎN SECOLUL AL XX-LEA

Prof. dr. Markus Tomaselli este membru
al Camerei Arhitecților și Consultanților
de Inginerie din Viena și predă design
urban la Universitatea de Tehnologie
din Viena. Este șeful Institutului de
Urbanism, Arhitectură și Design
peisagistic la TU Viena și profesor
invitat în Europa și America Latină.
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PROF. DR. IKAPUTRA IKAPUTRA 

ARHITECTURA POST-DEZASTRU

Ikaputra este profesor la Departamentul de Arhitectură și Planificare, Facultatea de Inginerie,
Universitatea Gadjah Mada, Yogyakarta, Indonezia. În prezent, este șeful Centrului de Studii în Transport
și Logistică, de asemenea, este membru al Laboratorului de Istorie, Teoria și Conservarea Arhitecturii și
Proiectării Urbane. Predă istoria arhitecturii, în special aspecte legate de mișcarea modernă,
postmodernă și de deconstrucție, precum și istoria arhitecturii Nusantara, inclusiv arhitectura colonială
olandeză. Cercetările sale privesc arhitectura tradițională, așezările istorice și districtele urbane. A fost
implicat ca arhitect voluntar în lucrul cu comunități, în special la reconstrucția post-dezastru, în
modernizarea caselor pentru familiile cu venituri mici și crearea unui mediu incluziv pentru persoanele
cu dizabilități. 

Din 2005 este implicat într-un program de arhitectură și urbanism dintre Indonezia și Austria. Prelegerea
împărtășește experiența practică în construirea „Adăpostului după dezastru”, în Post Tsunami Aceh
(2004), Post cutremur din Java (2006), Post erupția Merapi (2010), Post Earthquake Pidie Jaya (Aceh)
(2016) și Post Lombok Earthquake (2018).
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PROF. DR. IKAPUTRA IKAPUTRA 

„Mulți profesioniști lucrează pro bono, pentru binele public. Organizațiile non-profit au evoluat pentru
a organiza mai bine eforturile persoanelor fizice. Arhitecții nu fac excepție de la proba pro bono, mai
ales când cutremurele, uraganele, inundațiile și alte dezastre oribile lovesc. Arhitecții și designerii
joacă roluri importante în procesul de recuperare, de la construirea de case noi la proiectarea clinicilor
medicale esențiale și a școlilor. Voluntarii ajută la reconstruirea comunităților devastate. În timp ce
zeci de agenții nonprofit fac o muncă minunată în ameliorarea suferinței umane, organizațiile de
caritate legate de arhitectură sunt remarcabile pentru capacitatea lor de a oferi o gamă largă de
competențe necesare în construcții și abilități tehnice.”
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DESPRE ETICĂ ȘI ESTETICĂ ÎN ARHITECTURĂ
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DUBLĂ LANSARE DE CARTE

Pe 23 martie, la Centrul de Cultură Arhitecturală al Uniunii Arhitecților din România, a
avut loc o dublă lansare de carte: „Loc în dialog: spaţiu public - arhitectură sacră –
topograme” de Augustin IOAN și „Arhitectură, etică și estetică” de Raluca BECHERU,
apărute la Editura Paideia în Colecția „Spații imaginate” care aduce în atenția
cititorului diferite problematici și perspective privind modul în care arhitectura a
influențat și s-a dezvoltat în cadrul culturii europene și a celei românești.

DE ANA DONȚUINFO 3

FOTO/VIDEO: RĂZVAN HATEA, LUCIAN MIHĂESCU
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Loc în dialog : spaţiu public - arhitectură
sacră - topograme, de Augustin Ioan

Volumul cuprinde o varietate de interviuri pe

teme de urbanologie, starea orașului, spațiul

sacru și arhitectura religioasă, mai cu seamă

cea ortodoxă din România, și poezie. Se

remarcă interesul autorului atât pentru

calitatea informației, cât și pentru pertinența

interpretărilor date acesteia, pentru opinii

care să lămurească deopotrivă cauzele, cât și

să propună soluții la problemele observate.

ALEXANDRU PANAITESCU

„Cartea lui Augustin Ioan acoperă un gol
important, acela al antologiilor de publicații. În
general, arhitecții nu prea publică, iar când o fac,
de regulă, produsul lor se risipește. Nu avem prea
multe publicații scrise, iar în mediul online se pierde
foarte ușor. Augustin Ioan este prevăzător și cu ce
face și cu posteritatea și își adună articolele în
acest volum. Cartea este complexă, dar scrisă într-
un limbaj foarte accesibil”.
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AUGUSTIN IOAN

„Ce sper să rămână, după lectură, este interesul
meu atât pentru calitatea informației, cât și
pentru pertinența interpretărilor date acesteia,
pentru opinii care să lămurească deopotrivă
cauzele, cât și să propună soluții la problemele
observate. Diagnostic, dar și tratament propus.
Cauzele se știu. Soluțiile se ignoră. Mulți aleși
chiar nu le știu, dar sunt câțiva care le știu și le
ignoră deliberat, din incompetență,
comportament de haită/elită prădătoare (sau
ambele?). Dacă știu care sunt cauzele și explic
care sunt soluțiile, este pentru că vreau să se știe
că răul se produce, vorba americanilor, not on
my watch.

Faptul că am scris, în vreo trei rânduri, despre
alegeri locale, programe despre urbanism și
arhitectură pentru câțiva candidați la primăria
capitalei (e drept, nu dintre cei cu șanse), că
propun cu obstinație, din vreme în vreme, câteva
teme care sunt evident necesare (reorganizarea
administrativă a Comunei Bucuresci, cum se
numea odinioară, dar și o lege a zonei
metropolitane București-Ilfov; includerea în PUG
a unor cerințe obligatorii pentru orice se
construiește în zona centrală și pentru absolut
orice se construiește din bani publici, oriunde în
oraș, precum surse alternative de energie
regenerabilă, fotovoltaice dacă e acoperiș
înclinat, terase verzi dacă sunt terase, fațade
verzi etc.)."
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Arhitectură, etică și estetică, de Raluca
Becheru

Cartea încearcă să definească graniţele teoriei
de arhitectură și să găsească un nou
companion dintre filosofii, în persoana
filosofiei analitice, împreună cu care ar
refonda dimensiunea etică a arhitecturii, mai
degrabă decât pe aceea estetică.

Îndrumători:
prof. dr. arh. Ana Maria Zahariade

prof. dr. Mircea Dumitru

AUGUSTIN IOAN

„Această carte își propune să analizeze legătura
dintre etică și estetică pentru cazul specific al
arhitecturii. Punctul de plecare este dat de
discursul vag din teoria arhitecturii, citindu-i pe
teoreticieni ca John Ruskin, Sigfried Giedion,
Nikolaus Pevsner, Greg Lynn, Tom Spector etc. sau
parcurgând lucrări, precum Vers une architecture
a lui Le Corbusier nu întâlnim o explicitare a relației
dintre etică și estetică în arhitectură, ci mai
degrabă discursuri aparent izolate, cu un caracter
atipic față de orice lucrare din domeniul eticii. 

Estetica clădirilor devine o problemă de
etică, iar granițele dintre domenii par a se
estompa. Prin urmare, întrebarea la care
această carte caută un răspuns este Cum
poate fi înțeleasă mai bine legătura dintre
etică și estetică pentru cazul specific al
arhitecturii?, iar metoda propusă constă în
analiza argumentelor prezentate de-a
lungul timpului în teoria arhitecturii și în
filosofie. Spre deosebire majoritatea
lucrărilor ce abordează un subiect comun
filosofiei și teoriei arhitecturii, cartea de față
se bazează pe lecturi ale unor texte filosofice
din tradiția analitică, mai puțin cunoscute
arhitecților și publicului larg.
Trebuie citită această carte. Cu atenţie.
Susţinerea dizertaţiei a produs discuţii
angajate şi pline de miez între arhitecţi şi
filosofi cu greutate. Dacă ar putea susţine şi
mai departe un astfel de spaţiu dialogal,
înseamnă că şi-ar îndeplini menirea. Raluca
a făcut un text excelent, serios şi profund,
îndrăzneţ şi, repet, neobişnuit în
ingredientele sale. Vă rog să ascultaţi ce are
de spus.”
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RALUCA BECHERU

În această lucrare am
analizat legătura dintre etică
și estetică în arhitectură.
Implicațiile morale ale
caracterului de artă publică
al arhitecturii, ilustrate
adesea prin faptul evident că
un tablou poate fi lesne
evitat spre deosebire de o
clădire, pot fi cel mai bine
înțelese prin intermediul
obligațiilor arhitecților față
de utilizatorii mediului
construit.
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CONCURSUL NAȚIONAL „PRIETENII MUZICII”
EDIȚIA A XI-A, 10-12 MARTIE 2023
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„GONGUL FINAL A SUNAT LA PIAN!”

Evenimentul s-a încheiat în ropot de aplauze duminica trecută în spectaculoasa sală
festivă a Bibliotecii ASTRA. 

Privind foarte departe în urmă, mai exact în

1996, aflăm că s-a înființat Fundația

Culturală „PRO PIANO-ROMÂNIA” care a

primit Statut de Utilitate Publică în anul

2004. Primele proiecte organizate de

Fundație au urmărit sprijinirea tinerelor

talente, în drumul lor spre afirmare prin

asigurarea condițiilor materiale pentru a

participa la concursurile naționale și

internaționale importante, precum și prin

organizarea de concerte, recitaluri,

spectacole în locații deosebite.

DE ARH. MIRCEA ȚIBULEACINFO 4

FOTO/VIDEO: RĂZVAN NEGRU, MIRCEA ȚIBULEAC
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Zis și făcut! Uniunea Arhitecților din România (U.A.R) a fost imediat de acort ca din fondul Timbrului de

Arhitectură să sprijine nu numai financiar, ci și logistic acest festival-concurs prin Sucursala sa Județeană

pe care o conduc de la reactivarea ei, din 2013, an în care demaram și prima ediție a acestui complex

eveniment artistic la care am atins, în 2019, înainte de cele trei ediții online (începând din 2020, odată cu

declanșarea pandemiei), cifra de 178 copii din toate zonele țării, inclusiv din Republica Moldova.

Au trecut anii și, la un moment, dat s-au ivit condițiile potrivite pentru deschiderea și la Sibiu a

unei filiale a Fundației. În 2010, familia Dana și Mircea ȚIBULEAC donează un pian Bibliotecii

Județene ASTRA, iar la puțin timp profesoara Enikő ORTH, care cunoștea valoarea acelui

instrument, pune la cale împreună cu mine să o convingem pe doamna profesoară Stela

AVESALON, președinta Fundației, să înființeze o filială și la Sibiu.
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Concursul a fost structurat pe trei secțiuni - A, B și C (la patru mâini). Secțiunile A și B au cuprins 15

categorii după anul de naștere a participanților. Secțiunea A este destinată tinerilor care studiază pianul

ca instrument principal în școlile și liceele de muzică, iar secțiunea B pentru tinerii care studiază pianul

ca instrument secundar în școlile sau liceele de muzică, la Palatul Copiilor, în cluburi sau în sistem

particular.

Revenind în prezent, la ediția din acest an, în care concurenții au participat din nou fizic după cele

3 ediții online, s-au înscris 72 copii și adolescenți. Se pare că pandemia și criza generate de ea au

făcut ca numărul participanților să scadă, ajungând să-l egaleze pe cel înregistrat la prima ediție, în

2013.
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Evaluarea a fost făcută și la această ediție de un juriu format din cinci
personalități ale didacticii pianistice: Stela AVESALON - președinte, Enikő ORTH,
Monica NOVEANU, Kálmán EMESE și Sanda Mihaela VULCU - membre.

La fiecare

dintre cele

trei secțiuni,

ca la toate

edițiile, juriul

a acordat

simple

diplome

pentru

premiile I, II,

III și mențiuni.
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La această ediție, premiile în bani au

provenit din două surse. Premiile speciale
au constat în diplome și bani. Acordarea

lor a revenit stimabilului meu coleg de

club domnul profesor Giusseppe
BOTHAR, din partea Clubului ROTARY
Sibiu, unui număr de 12 concurenți care s-

au remarcat în mod deosebit la

performarea din cadrul secțiunilor A și B.

În prealabil, aceștia și-au demonstrat calitățile deosebite, susținând un mic recital de virtuozitate în

cadrul GALEI care a avut loc duminică, 12 martie, ora 11:00, în aceeași minunată sală a Bibliotecii ASTRA.
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Concurentul, profesorul și repertoriul interpretat au fost:

 1. FERNANDEZ SAMODAEV Vladimir (B2) - Sibiu, prof. Orth Enikő - Nikolaev: Cântec popular „Vâsla”, J.

Filipp: Cântec de leagăn
 2. TEODORESCU Anastasia-Măriuca (B3) - București, prof. Stela Avesalon - Dinu Lipatti: Suita (8 piese

mici)
 3. VLAD Carla-Elena (A5) - Cluj-Napoca, prof. Bodea Eva-Andreea - J. S. Bach: Fantasia BWV 919

 4. TATU Johanna Maria (B8) - Sibiu, prof. Orth Enikő - L. van Beethoven: Ecoseza

 5. ROMAN Sofia (B9) - Sibiu, prof. Orth Enikő - Fr. Schubert: Scherzo în Mi-major

 6. BÂNDESCU Andrei-Ioan (B10) - Sibiu, prof. Kálmán Emese - J. Field: Nocturna nr. 1

 7. DĂNULEȚ Andrei-Călin (A9) - Sibiu, prof. Kálmán Emese - J. Haydn: Sonata Hob. XVI/49 p. I

 8. CAPUZZO Luca (A10) - Sibiu, prof. Kálmán Emese - C. Filtsch: Impromptu op. posth. nr. 2

 9. JAKAB Dániel-Csaba (A10) - Târgu-Mureș, prof. Kovács Zsuzsanna - Fr. Liszt: Consolation

10. SZÉKELY Nándor (A10) - Cluj-Napoca, prof. Bodea Eva-Andreea - F. Mendelssohn-Bartholdy: Studiu în

Fa major
11. BODEA Maya Flavia (A11) - Cluj-Napoca, prof. dr. Monica Noveanu - J. Brahms: Variațiuni pe un cântec

maghiar
12. PRODEA Mario-Mircea (A11) - Sibiu, prof. Orth Enikő - Fr. Liszt: Rapsodia ungară nr. 6
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Marele Premiu „PREMIUL PREȘEDINTELUI U.A.R” l-am acordat personal unui participant extrem de

merituos de la categoria A și unuia de la categoria B. Cei doi m-au impresionat în mod deosebit atât prin
perseverență, nivelul valoric la care au ajuns fiecare pentru vârsta lor, dar mai ales prin focul lăuntric al
pasiunii pentru acest instrument miraculos. Cei doi concurenți de vârste diferite, dar având în comun o
mare pasiune pentru muzică sunt:

1. FILIP Cosmin-Ioan (A5) - București, prof. Cioranescu Ana-Eliza - Fr. Schubert: Impromptu op. 90 nr. 2

2. BRUMAR Ana-Maya (B13) - Cluj-Napoca, prof. dr. Monica Noveanu - Fr. Chopin: Balada nr. 1 în Sol-

minor
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Această ceremonie de
premiere s-a încheiat în
aplauzele susținute ale
celor care au umplut
sala. Ele ne-au motivat
pe noi, reprezentanții
organizatorilor: Fundația
PRO PIANO România,
Uniunea Arhitecților din
România și partenerul
nostru Clubul ROTARY
Sibiu, să promitem că
vom căuta în continuare
energie și mijloace de a
continua organizarea
acestui festival-concurs
și în ani următori. 



  „MY SCHOOL CAN BE COOL” -
PARTENERIATUL CU PRIMĂRIA DIN REȘIȚA

DE GABRIELA ANGHEL

Primul parteneriat cu o primărie locală semnat de Asociația De-a Arhitectura pentru
derularea programului educațional „My School Can Be Cool” continuă și în anul școlar
2022-2023 la Colegiul Național „Traian Lalescu” din Reșița, jud. Caraș-Severin.
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Programul educațional „My School Can Be Cool” a fost lansat în 2015 sub denumirea „De-a

arhitectura în școala mea” și se adresează elevilor din clasele a VI-a, a VII-a, a IX-a, a X-a, a

XI-a, profesorilor și arhitecților pentru care spațiul școlii este important în procesul

educațional. Utilizatorii de zi cu zi ai școlii sunt cei mai în măsură să descopere avantajele

și dezavantajele create de spațiile de învățare, dar și să-și imagineze cum și-ar dori să fie

acestea.

Fotografii: Bianca Azap-Purice, Brîndușa Havași, Dan Purice.

https://www.de-a-arhitectura.ro/premiera-pentru-de-a-arhitectura-my-school-can-be-cool-este-primul-program-desfasurat-in-parteneriat-cu-o-primarie-locala/
https://www.de-a-arhitectura.ro/proiecte/de-a-arhitectura-in-scoala-mea/


INFO 5

pag. 30

În prima fază, desfășurată pe parcursul anului școlar 2021-2022, elevii din clasele X-XII înscriși în proiect la
Reșița sub îndrumarea dr. arh. Brîndușa Havași, prof. Loredana Budugan și prof. Georgeta Raicu, alături
de prof. Camelia Radovan, consilier proiecte educative, au parcurs etapa de diagnostic participativ. Pe
parcursul mai multor luni tinerii au analizat nevoile comunității școlare și au dezvoltat o serie de
propuneri pentru amenajarea spațiilor din școală. Pentru ilustrarea lor au colaborat cu studenții de la
Facultatea de Arhitectură și Urbanism din Timișoara. 

În octombrie 2022 proiectul „My School Can Be Cool CNTLR” a luat mențiune la competiția de proiecte

BETA - Bienala timișoreană de arhitectură 2022, la secțiunea Inițiative/Experimente/Viziuni în

arhitectură. Propunerile elevilor pentru o „școală cool” au fost detaliate ca studiu de soluție, respectiv,

proiect tehnic de către tânăra echipă de arhitecți a biroului 313 Design & Architecture.

La final de an 2022, pe 20 decembrie, elevii și îndrumătorii au prezentat concluziile și propunerile lor în
cadrul expoziției organizate pe coridorul școlii, chiar în locul care face obiectul propunerilor de
îmbunătățire cu un corp de mobilier care să le permită elevilor și profesorilor să socializeze și să se
relaxeze în pauze. 

Pe 10 martie 2023 mobilierul realizat pe comandă a fost montat la fața locului de către Ionuț Mutașcu și

Cosmin Barbu de la ICM Atipicdecor. Elevii au dat o mână de ajutor la montare, au aplicat folia reflexivă

și au finalizat pernele pentru șezut. 

https://www.de-a-arhitectura.ro/my-school-can-be-cool-cntrl-la-resita-un-an-de-studiu/
https://www.arh.upt.ro/
https://www.facebook.com/profile.php?id=100075839125977
https://competition.betacity.eu/categorie/initiative-experimente-viziuni/


INFO 5

pag. 31

Proiectul „My School Can Be Cool CNTLR” al elevilor din Reșița continuă până la final de an 2023 cu cea

de-a doua propunere, clasa în aer liber, care a rezultat în urma analizei nevoilor utilizatorilor. Pe lângă

terenurile de fotbal și baschet care beneficiază în acest moment de tribune ample, atât elevii, cât și

profesorii au menționat dorința de a desfășura anumite ore în aer liber, într-un format mai interactiv și

mai puțin formal. 

Dr. arh. Brîndușa Havași, coordonator De-a Arhitectura Vest și al proiectului, transmite după montarea

mobilierului: „A fost o zi în care entuziasmul de a contribui la ceva ce chiar prinde formă în școală ne-a

cuprins pe toți, atât pe cei implicați în proiect, cât și pe cei care traversau coridorul în drum spre clasele lor.

Le mulțumim elevilor care au ajutat la finisare: Naomi Balamat, Iulia Borozan, Feri Nicolas, Iasmina Lauș,

Iasmina Merșa, Iasmina Rimer, Raluca Suru, Timeea Marchiș, Andrei Țibru! Bravo arhitecților care au

imaginat acest loc de stat, Bianca Azap-Purice, Dan Purice și Alex Damian de la 313 Design & Architecture,

mobilierul se potrivește foarte bine cu locul, pune în valoare panoul existent și aduce un aer proaspăt în

spațiile școlii! Elevii și profesorii care l-au folosit și-au exprimat deja dorința de a avea unul similar și la etajul

întâi!”
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Elevii, profesorii și foștii absolvenți au venit curioși la prezentarea din 20 decembrie 2022, când a avut loc

consultarea, ca să afle cum se poate îmbunătăți spațiul exterior al școlii astfel încât să încurajeze

interacțiunea socială și moduri alternative de predare-învățare. Cu această ocazie, reprezentanții

Clubului Rotary Reşiţa și-au exprimat dorința de a se implica și de a sprijini implementarea proiectului

„My School Can Be Cool” la Colegiul Național „Traian Lalescu” alături de Primăria Reșița. 

Parteneriatul De-a Arhitectura cu o primărie locală marchează o nouă etapă în programul „My School
Can Be Cool” și este un exemplu de bună practică care promovează beneficiile colaborării dintre o
organizație non-guvernamentală și o autoritate publică locală. Susținerea primăriei permite creșterea
relevanței și durabilității proiectării și reamenajării școlilor. De asemenea, pe termen lung această
colaborare devine un instrument care facilitează reducerea costurilor de construcție și de întreținere a
școlilor, precum și dezvoltarea unor relații pozitive între comunitate și administrația locală.

Alături de finanțarea Primăriei Reșița, Ordinul Arhitecților din România (OAR) sprijină programul
„My School Can Be Cool” și celelalte programe ale Asociației De-a Arhitectura din „Timbrul
Arhitecturii”.

Pentru orice alte detalii puteți contacta asociația la: office@de-a-arhitectura.ro 

sau vă puteți informa pe site-ul asociației, aici: http://www.de-a-arhitectura.ro/, 

pe pagina de Facebook, aici: https://www.facebook.com/DeAArhitectura/ 

sau pe Instagram, aici: https://www.instagram.com/deaarhitectura/. 

https://oar.archi/
mailto:office@de-a-arhitectura.ro
http://www.de-a-arhitectura.ro/
http://www.de-a-arhitectura.ro/
https://www.facebook.com/DeAArhitectura/%20sau
https://www.instagram.com/deaarhitectura/


MUZEUL MONUMENTELOR FRANCEZE
DETALII LA SCARĂ MONUMENTALĂ

IST. ART. MONICA CROITORU-TONCIU

Perspectiva din Piața Trocadéro către Turnul Eiffel
este maiestuos încadrată de cele două corpuri
monumentale ale Palatului Chaillot (arh. L. Boileau,
J. Carlu și L. Azéma) care îmbrățișează, în spirit
baroc, Grădinile Trocadéro (fig. 1) - un tablou de
altfel emblematic pentru arhitectura Parisului încă
din 1937. Corpul orientat spre nord-est găzduiește
Cité de l'Architecture et du Patrimoine de Paris,
bastion al culturii arhitecturale franceze ce se
întinde pe o suprafață de peste 20.000 m.p. și care
cuprinde un muzeu (Musée des Monuments
français), un auditoriu, un institut de arhitectură
(Institut français d'architecture), o școală de
arhitectură (Centre des hautes études de Chaillot)
și o bibliotecă de profil.
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(fig.  1)
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 Geneza și evoluția unui muzeu de arhitectură

În 1879, arhitectul și restauratorul Eugène-Emmanuel Viollet-le-Duc (1814-1879) îi adresează lui Jules Ferry
(1832-1893), pe atunci ministrul Instrucției Publice, cererea de a instala un Musée de Sculpture
Comparée (Muzeu de Sculptură Comparată) în Palatul Trocadéro, construit pentru Expoziția Universală

din 1878 și rămas ulterior vacant. 

Muzeul este fondat oficial în 1882 de Comisia Monumentelor Istorice (1837), și expune, cu scop de
cercetare, mulaje din ipsos, la scara 1:1, după fragmente arhitecturale ale marilor monumente naționale.
În cadrul expoziției permanente, acestea sunt puse în relație cu reproduceri după sculpturi antice din
dorința de a îndepărta preconcepția epocii conform căreia arta medievală era inferioară celei antice
(Enlart 1910, p. VI) (fig. 2, sala Navellier et Marie a muzeului). 

Muzeul, unic în peisajul instituțiilor franceze de artă, reprezenta cristalizarea demersului teoretic al

arhitectului Viollet-le-Duc de raportare a detaliului la întreg, printr-o disecție – analiză a elementelor

constitutive dintr-un ansamblu pentru a-l înțelege pe cel din urmă și, la o scară mai mare, comparație

între elementele arhitecturale de același tip dintr-o epocă istorică. Subcomisia muzeului își asumă

sarcina de a identifica și comanda mulaje după monumentele considerate importante la acel moment

și astfel colecția inițială a muzeului cuprinde curând reproduceri după portalurile bazilicilor sau

catedralelor din Vézelay, Bordeaux și Beauvais – nucleu care este constant îmbogățit în deceniile

următoare și completat de un fond de fotografii documentare (Flour 2009, pp. 220-221). 

(f
ig

. 2
)
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Majoritatea mulajelor din colecție sunt realizate înainte de 1900, dezvăluind și conservând așadar forma
în care marile monumente franceze se regăseau înainte să fie, după caz, distruse în cele două Războaie
Mondiale, erodate de timp sau restaurate. Printre artiștii care realizează de-a lungul timpului
reproducerile se numără: Camille Garnier, Jean Pouzadoux, Georges Latapie etc. În cadrul Expoziției
Universale din 1937, Palatul Trocadéro este majoritar reconstruit, transformându-se în Palatul Chaillot,
formă pe care o păstrează și astăzi, iar directorul instituției la acel moment, Paul Deschamps,
reorganizează radical spațiul expozițional, concentrându-se exclusiv pe mulajele franceze (cf. unui text
de sală din expunerea permanentă, Galeria mulajelor). 

Astăzi, la Cité integrează le Musée des Monuments français (Muzeul Monumentelor franceze – la bază,

fostul Muzeu de Sculptură Comparată), ce cuprinde trei galerii, și alte spații cu funcțiune culturală: la
parter, Galerie des moulages (Galeria mulajelor) și Grotte de Lascaux 1/1, le jumeau virtuel (Grota

Lascaux 1/1, geamănul virtual); la etajul I, Galerie d’architecture moderne et contemporaine (Galeria

arhitecturii moderne și contemporane), Galerie des peintures murales et des vitraux (Galeria picturilor

murale și a vitraliilor) și biblioteca, iar la subsol, spații de expunere temporară și un auditorium. 

(f
ig

. 3
)

 Configurația actuală

Galeria mulajelor (fig. 3), cea

mai impresionantă vizual

dintre toate galeriile, are un

parcurs fluent, cronologic,

asemănător unei călătorii

punctuale în timp (unele

clădiri originale nu se mai

păstrează astăzi), începând cu

reproduceri după monumente

ale arhitecturii romanice și

celei gotice (sec. XI-XV),

continuând cu cele după

arhitectura renascentistă (sec.

XV-XVI) și finalizându-se cu

cele după arhitectura barocă,

neoclasică și romantică (sec.

XVII-XIX). Mulajele reconstituie

fidel originalele, recreând o

atmosferă ceremonioasă,

regizată și de sistemul de

iluminat de accent (fig. 4), care

îl completează pe cel de

iluminat general. 
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Deși aparent detalii disparate – portaluri (fig. 5,
Abația Saint-Marie din Saintes), capiteluri (fig. 6),
parapete, sculpturi ronde-bosse, aparținând
deopotrivă clădirilor laice și celor de cult –, privite
laolaltă, acestea recompun și păstrează modul de
a construi și de a percepe spațiul în viziunea
fiecărei epoci în parte. Este un compendiu al
arhitecturii franceze, cu accent pe detaliile care
rafinează proporțional ansamblurile – de la
portalul de mici dimensiuni al bisericii Sainte-
Marie-Madeleine din Neuilly-en-Donjon (fig. 7) la
portalul monumental al bisericii Saint-Lazare din
Avallon (fig. 8 și 9); de la sculpturile în ronde-
bosse ale mormântului lui Philippe le Hardi din
mănăstirea Champmol din Dijon (fig. 10) la
sculpturile în ronde-bosse de pe peretele vestic al
Catedralei Notre-Dame de Reims (fig. 11) – în
număr de cinzeci și două ș.a.m.d.

(fig.  4) (fig.  5)

(f
ig

. 6
)

(f
ig

. 8
)

(f
ig

. 7
)
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Galeria picturilor murale și a vitraliilor (fig. 12), demers unic în Europa, a fost înființată în 1937 ca o extensie
a Galeriei mulajelor, continuând seria reproducerilor calitative, la scară naturală, a celor mai deosebite
opere franceze din sec. XI-XVI. Aspect inedit, sălile de expunere a picturilor murale preiau planimetria
monumentelor cărora le aparțin originalele.

Galeria arhitecturii moderne și contemporane (fig. 13) prezintă o selecție a celor mai importante o sută
de clădiri din istoria arhitecturală a Franței, din 1850 până în prezent, prin intermediul unei serii de
machete, fotografii și filme de arhivă. Galeria este organizată în două secțiuni: Concevoir et Bâtir
(Conceperea și Construcția) și Architecture et Société (Arhitectură și Societate). Prima se concentrează,

printre altele, pe proiectele inovatoare ale arhitecților Gustave Perret, Le Corbusier și Dominique Perrault,
în timp ce ultima tratează schimbările pe plan cultural și social în Franța secolelor XIX-XX. 

Muzeul Monumentelor franceze reprezintă un muzeu unic în Europa prin amploarea demersului

asumat încă din 1882 de Comisia Monumentelor Istorice de a reconstitui punctual istoria arhitecturii

franceze prin intermediul unei colecții de mulaje care reproduc fidel fragmente de monumente

arhitecturale, iar ușile sale sunt deschise tuturor celor care doresc să cunoască această istorie prin

intermediul unei privilegiate călătorii în timp.

(fig.  9) (fig.  10)

(f
ig

. 1
1)
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Enlart, Camille; Roussel, Jules, Catalogue général du Musée de sculpture comparée au
palais du Trocadéro (moulages), Paris, 1910 (Enlart 1910)

Flour, Isabelle, „Les moulages du Musée de sculpture comparée: Viollet-le-Duc et

l’histoire naturelle de l’art”, în Anne Lafont (coord.), L’artiste savant à la conquête du
monde moderne, Presses Universitaires de Strasbourg, 2009, pp. 219-230 (Flour 2009).

(fig.  12) (fig.  13)

 Bibliografie: 

 ***Cité. Architecture & Patrimoine, https://www.citedelarchitecture.fr

 Sursă web:

 Fig. 1. Wally Gobetz, Paris – View of Palais de Chaillot from Tour Eiffel, septembrie

2007, https://www.flickr.com/photos/wallyg/1440825374
 Fig. 2. Le Journal illustré, 18 iunie 1882, după o lucrare de Hubert Clerget (1818-1899)

 Fig. 3-11. Arhiva personală a autoarei
 Fig. 12. Nicolas Borel, Cité de l'Architecture et du Patrimoine
 Fig. 13. Gaston Bergeret, Cité de l'Architecture et du Patrimoine

 Credite și surse foto:

https://www.citedelarchitecture.fr/fr/decouvrez-les-collections-permanentes-et-ses-trois-galeries
https://www.flickr.com/photos/wallyg/1440825374


CONCURS PENTRU REMODELAREA PIEȚEI CIBIN – SIBIU

DE ARH. DORIN BOILĂ

Am citit cu interes prezentarea acestui concurs de urbanism-arhitectură pentru un sit
urban foarte dificil al Orașului de Jos – Sibiu. Conținutul temei de proiect m-a făcut să
doresc a împărtăși colegilor, din zona de proiectare, de avizare, de administrare a
orașului, câteva opinii de vechi locuitor și beneficiar al acestei dotări comerciale
tradiționale.
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Am schițat un plan-concept, care să poată contura o temă pentru un asemenea concurs,

pentru a ieși din fatalitatea imaginării și rezolvării parțiale, prea localizate, autiste față de viața

complexă a orașului. De exemplu, consider că nu se poate rezolva corect zona Pieței Cibin
fără a se considera concomitent zona de reconversie Rieger (Independența) și
dezvoltarea pe terase a întregii „Axe V-A râul Cibin”, inclusiv luarea în considerare a
unei viitoare lărgiri și adânciri a albiei minore, pentru ambarcațiuni de agrement.

INFO 7
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VECTOR TRASEU ACVATIC (râul cu malurile și acostamentele sale), pentru că o AXĂ VERDE-
ALBASTRĂ trebuie ea să regenereze orașul, nu acesta să o încorseteze voluntarist! (A se studia și
propunerile remarcabile din conferința TED ale dr. Kelsey Leonard din SUA:
www.ted.com/talks/kelsey_leonard).

V. TRASEE DE MOBILITATE – carosabile păstrate, pietonale, alei velo, transport urban.
V. URBAN-ARHITECTONIC – spațiile destinate programului comercial, inclusiv zona propice pentru
Hala mare. Tot aici se poate propune o axă comercială.
V. FLUX MARFĂ – inclusiv asigurarea spațiilor de depozitare decente pe termen lung.
V. FLUX CUMPĂRĂTORI – inclusiv parcări și garaje, separate de cele pentru marfă și deșeuri.
V. CONSTRUCȚII PE VERTICALĂ – posibilitatea poziționării halei în continuarea imobilului neo-
românesc, ca singurul front ce poate primi două niveluri cu înălțime interioară mare. Tot aici se poate
prevedea coborârea în subteran, pentru garaje, între râu și frontul de imobile multietajate, sub
platformele A și B.                                                                                         

Cred că ar fi fost posibilă solicitarea rezolvării proiectului prin intermediul unei TEME TRANSGRESIVE,
definită prin dinamica mai multor vectori:

Se poate prevedea în tema transgresivă și renunțarea la actuala hală de la intersecția podului - str.

Turnului.

http://www.ted.com/talks/kelsey_leonard


STRATEGIA UNIUNII EUROPENE 
PENTRU REGIUNEA DUNĂRII (SUERD)

DE ARH. GHEORGHE IONAȘCU

Dunărea este un mare fluviu european care unește numeroase ţări şi popoare. În
prezent există 14 state europene riverane Dunării şi partenere la Strategia Uniunii
Europene pentru Regiunea Dunării (SUERD) şi anume: Austria, Germania, Slovenia, Rp.
Cehă, Slovacia, Ungaria, România, Bulgaria, Croaţia, Serbia. Bosnia-Herţegovina,
Muntenegru, Republica Moldova şi Ucraina. Regiunea Dunării cuprinde bazinul
hidrografic. Parteneriatul s-a realizat la inițiativa președintelui României, cu
președintele Germaniei și cancelarul Austriei, în anul 2010, culuarul Dunării devenind
axă a cooperării regionale.
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Prin poziţia ei geo-strategică în Europa, faţă de Dunăre şi de Marea Neagră, România
trebuie să performeze ca un coordonator unitar, mai ales în contextul propriilor
provocări interne şi obiective de convergenţa europeană şi zonală.

Prin oportunităţile de finanţare oferite, SUERD poate relansa dezvoltarea statelor

riverane Dunării şi în primul rând dezvoltarea României, cuprinsă cu totul în bazinul

Dunărean, ocupând cca.40% din traseul fluviului, în vatra Carpato-Danubiano-

Pontică. 

Impactul final urmărit:
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·Transport:
-Creare sistem multimodal de transport pe coridorul European, legat de Marea Neagră;
-Realizarea unor infrastructuri bazate pe noi tehnologii şi sisteme integrate (transport, gestionare,
monitorizare, informare;

·Energie: - Transformarea regiunii într-un coridor European al energiei, prin:

-valorificarea responsabilă şi eficientă a resurselor locale,
-dezvoltarea capacităţilor energetice de producţie, transport şi stocare,
-extinderea accesului la reţelele de distribuţie,
-combaterea fenomenului de sărăcie energetică.

·Protecţia mediului: Integrarea protecţiei mediului încă din faza de proiectare şi crearea unui sistem de

gestionare şi control a factorilor de mediu pentru:
-reducerea poluării şi înlăturarea efectelor negative în caz de catastrofe,
-protejarea bio-diversităţii, inclusiv a celei utile socio-economic (păşuni, pajişti, animale domestice),
capabile să asigure securitatea alimentară a populaţiei,
-cooperarea transfrontalieră în gestionarea ecologică responsabilă a zonelor protejate (ex. Parcul
naţional Porţile de Fier),
-păstrarea şi extinderea zonelor împădurite, a parcurilor, spaţiilor verzi etc.,

·Cercetare/proiectare: Crearea de noi centre de cercetare/hub-uri inovative, cu accent pe noile

tehnologii eco-eficiente.
·Turism şi cultură: Dezvoltarea integrată a turismului şi valorificarea patrimoniului natural şi cultural-
istoric al regiunii, prin: - dezvoltarea infrastructurii specifice şi
-acţiuni transnaţionale de promovare/sensibilizare, trasee tematice.

·Dezvoltarea rurală:
a)    Modernizarea sectorului agricol şi
b)   Diversificarea activităţilor economice non-agricole, prin:
-valorificarea resurselor ambientale/naturale (patrimoniu piscicol, silvic, bio etc),
-revitalizare/revalorizare patrimoniu cultural (accent pe tradiţii/experienţe profes.)

·Alte priorităţi:
-valorificarea potenţialului IT&C al regiunii şi aplicarea sa în sectorul public/privat,
-implicarea mediului de afaceri în dezvoltarea proiectelor SUERD,
-promovarea proiectelor de educaţie ecologică,
-integrarea dimensiunii culturale în cadrul politicilor de implementare SUERD,
-valorificarea potenţialului patrimoniului cultural,
-siguranţa şi sănătatea publică.

Priorităţile strategice în cadrul SUERD sunt grupate pe domenii, (România fiind
responsabilă pe Axa Turism și Cultură, dar inclusă și în alte axe), astfel:
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= Pentru autorităţile administraţiei publice româneşti:
-Racordarea şi cooperarea reţelei de localităţi din Bazinul Dunării, în primul rând a porturilor Dunărene,
cu cele din statele riverane, pentru activităţi de comerţ, turism etc.,
-Coordonarea măsurilor de protecţia mediului, de reconstrucţie ecologică şi protecţia afluenţilor Dunării
la riscurile de poluare,
-Dezvoltarea turismului dunărean şi cooperare cu turismul montan (de staţiune şi rural),
-Creşterea calităţii apei, reabilitare reţele tehnico-edilitare de alim. apă/canalizare,
-Integrare măsuri de protecţie la riscuri de inundaţii, alunecări de teren, seismice,
-Reutilizarea prin modernizarea infrastructurii vechilor porturi.

= Pentru mediul de afaceri:
-Amplificarea şanselor mediului industrial, în special IMM-uri, pentru noile oportunităţi,
-Relansarea economiilor locale, 
-Integrarea produselor (noi branduri) şi proceselor inovative la scară regional-dunăreană (produse de
marcă, echipamente, tehnologii noi, dezv.acvaculturii, inclusiv montane, 
-Creşterea cooperării transfrontaliere interstatale.

 Ce ar fi de câştigat prin implementarea SUERD? Oportunități!
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= Pentru Educaţie şi Cercetare:
-Adecvarea învăţământului general la cerinţele economiei în creştere,
-Dezvoltare învăţământ profesional, pentru noi meserii şi renaşterea celor tradiţionale,
-Adecvarea curriculei din învăţământul elementar şi mediu, preuniversitar - la cerinţele specifice zonelor
de relief (umede, de câmpie, montane etc.),
-Educaţia ecologică la toate nivelele, multi- şi transnaţională, în perspectivă carpato-danubiano- pontică,
pentru asigurarea unei viitoare dezvoltări durabile în regiune,
-Încurajarea dezvoltării abilităţilor civice de comportament, cooperare, comunicare,
-Oportunităţi noi de cercetare/proiectare pentru cadrele universitare, masteranzi şi studenţi, inclusiv prin
constituirea de grupe multidisciplinare mixte, care să propună şi să elaboreze studii şi proiecte pentru
SUERD, în vederea implementării lor, în parteneriat cu autorităţi locale dunărene, patronate şi alţi actori
interesaţi.

= Pentru Investiţii, proiecte şi locuri de muncă:
-Amplificare investiţii în infrastructură, ptr renaştere economico-socială a regiunii;
-Reabilitarea şi modernizarea oraşelor porturi dunărene şi a altor localităţi;
-Dezvoltarea spaţiilor de primire turistică la nivelul european cerut de exigenţele turiştilor vest-europeni
şi diversificarea ofertei,inclusiv autohtone(cu autorit.turistice);
-Creşterea numărului de locuri de muncă în construcţii şi în industria orizontală (materiale de construcţii
şi instalaţii, utilaje şi echipamente etc.);
-Atragerea tineretului plecat la muncă în străinătate, prin noile oportunităţi de angajare, în proiectarea şi
construirea noilor investiţii şi în funţionarea lor;
-Reabilitarea şi conservarea monumentelor istorico-arheologice şi introducerea acestora în circuitul
public de valori naţional şi european.

DE EXEMPLU, putem propune ca proiecte:  

Proiecte în parteneriat cu Republica Moldova şi cu Ucraina, pentru:
= construcţia portului Giurgiuleşti şi reabilitarea zonei pentru turism,
= realizarea unui turism de croazieră pe Dunăre şi în Delta Dunării, cu popasuri în principalele porturi şi
incursiuni cu autocar, de 1-2 zile în alte zone (litorale, montane),
= proiecte culturale de excursii documentare la obiective turistice (drumul cetăţilor, mănăstirile, drumul
vinului) din Rep. Moldova şi din Ucraina (reg. Cernăuţi şi Odessa),

Proiecte în parteneriat cu Serbia şi Bulgaria pentru: 
= Modernizarea oraşelor porturi dunărene de pe ambele maluri, cu amenajarea    prioritară a porturilor
comerciale şi turistice,
= reabilitarea reţelelor de alimentare cu energie, cu apă şi canalizare în oraşele -porturi gemene de pe
Dunăre: Calafat – Vidin, Turnu Măgurele – Nicopole, Giurgiu – Ruse, Călăraşi – Silistra, cooperare cu
Bulgaria şi Serbia, etc. 
= restaurarea podului lui Apolodor din Damasc de pe Dunăre, de la Drobeta – Turnu Severin, pentru
amplicarea traseelor comerciale şi turistice, cu sud-vestul Europei,
= amplificarea cooperării transfrontaliere România–Serbia, în gestionarea Parcului Naţional Porţile de Fier
şi în conservarea responsabilă a biodiversităţii, cu sprijin reciproc în promovarea P.N. ca Rezervaţie a
Biosferei, prin UNESCO Paris (proiectul depus).
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= Amenajarea peisagistică a falezelor Dunării, din oraşele-porturi dunărene gemene, în colaborare cu

Serbia şi Bulgaria, R. Moldova şi Ucraina;

Propunere pentru Studiu transfrontalier complex multinațional (Germania, Austria, Ungaria, Serbia,

România, Bulgaria, R. Moldova, Ucraina) cu tema:

 = Repertorierea sistematică şi evidenţa ştiinţifică (cu banca imagistică de date) privind valorile de

patrimoniu natural şi cultural ale tuturor aşezărilor umane şi zonelor rurale şi urbane din zona
riverană/azinul Dunării, (partea română în colaborare cu UNESCO, Acad. Romană, Ministerul Mediului şi
Ministerul Culturii). (propunere prof. dr. Corneliu BUCUR +, Sibiu) 

Bazinul Dunării şi Mării Negre
Inițierea cooperării în Regiunea Dunărea Marea Neagră are exemplul Mării Baltice.
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PEISAJUL NATURAL de calitate, armonios, reconfortant
PATRIMONIU NATURAL reprezentativ, autentic, unic DIN ZONELE PROTEJATE
SITURILE ARHEOLOGICE reprezentative, puse în valoare, explicite
MONUMENTELE ISTORICE restaurate, întreținute, cu ghizi
MONUMENTELE MEMORIALE restaurate, cu mesaj explicit
BUNĂSTAREA LOCALNICILOR 
CALITATEA INFRASTRUCTURII TEHNICO-EDILITARE apă, canalizare, gaze
CURĂȚENIA ȘI CONFORTUL OFERIT 
DISPONIBILITATEA ȘI OSPEȚIA PATRONILOR amabilitate, varietate, civilitate
CALITATEA AMBIENTULUI AMENAJAT LOCAL ZONAL drumuri,faleza,cheiul
PENSIUNILE TURISTICE CU SPECIFIC ZONAL ca arhitectură și ambient

CALITATEA OFERTEI TURISTICE ALIMENTARE specifică, tradițională, modernă 

POTENȚIALUL TERITORIAL DUNĂREAN este determinat de indicatori:
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Orşova – Techija (Serbia), 
Drobeta - Turnu Severin – Kladovo (Serbia), 
Calafat – Vidin (Bulgaria), 
Corabia - !, 
Turnu Măgurele – Nicopol - (Bulgaria),
Zimnicea – Svistov, (Bulgaria),
Giurgiu - Ruse, (Bulgaria), 
Olteniţa – Tutracan, (Bulgaria),
Calarasi - Silistra , (Bulgaria),
Feteşti, 
Cernavodă,
Brăila,
Galaţi – Giurgiuleşti (R. Moldova) – Reni (Ucraina),
Isaccea (Noviodonum),
Tulcea – Ismail (Ucraina), 
Chilia Veche–Chilia (Ucraina), Periprava, Marea Neagră 
Maliuc, Mila 23, Crişan, Sulina, Marea Neagră
Nufărul, Mahmudia, Murighiol, Sfântu Gheorghe, Marea Neagră

Sulina
Portiţa,
Năvodari,
Constanţa,
Agigea (intrare pe canalul Marea Neagră – Dunărea),
Eforie,

Mangalia

ORAŞE PORTURI şi localităţi DUNĂRENE (perechi):

MARITIME:

ANEXĂ

Notă: Necesar de identificat principalele monumente istorice/ arheologice/ memoriale sau muzee, din
proximitatea (50 - 60 km.) principalelor oraşe porturi de popas, care pot deveni destinaţii  turistice de
interes major pentru turiştii  străini,  spre a putea fi  incluse în proiecte de restaurare şi de punere în
valoare (sau într-un macroproiect integrat în SUERD). 

Atenţie:  Se au în vedere variante de croaziere fluviale în aval pe Dunăre, prin Deltă, până la ieşirea în
mare cu întoarcere pe Marea Meagră şi intrare pe la Agigea, pe canalul Dunăre – Marea Neagră, până în
Dunăre şi retur în amonte, către Europa centrală. Popasurile sărite la dus se pot efectua la întors. 



ANIVERSAREA REVOLUȚIEI ȘI 
COMEMORAREA EROILOR MARTIRI

DE ARH. GHEORGHE ȘEPTILICI

Au trecut ca un vis treizeci și trei de ani de la însângeratul Decembrie ’89 și căutăm
încă conturul limpede al spațiului numit DEMOCRAȚIE. În treizeci și trei de ani de
voință politică democratică, în care societatea românească amorțită timp de mai bine
de 50 de ani și-a căutat cadența, poate a uitat că „deșteptarea” a fost la vreme de
Crăciun și că în Decembrie ’89 noi, toți cetățenii români, am fost uniți!

pag. 48

Am fost uniți atunci când s-a și murit, când cu totală uitare de sine s-a murit, iar EROII
NOȘTRI, mulți prea tineri, ne privesc astăzi de dincolo de zare și ne strigă tăcut: 
-NU NE UITAȚI ȘI NU UITAȚI!

Nu vă uităm, nu v-am uitat și NU AM UITAT și fie ca bunul Dumnezeu să vă aibă la dreapta

sa, așa cum îl rugăm să ne ajute și să ne lumineze și pe noi - POPORUL LUI. 
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În cinstea REVOLUȚIEI ROMÂNE din 1989, la inițiativa asociațiilor de revoluționari, a Primăriei

Municipiului Sibiu (primar KLAUS WERNER JOHANNIS), a Consiliului Județean Sibiu, s-a ridicat

monumentul MEMORIAL ’89, monument care prin grija dnei primar a municipiului Sibiu, ASTRID

FODOR, și a Consiliului Local Sibiu, prin HCL nr. 41 din 25.02.2016, a fost încadrat ca MONUMENT DE FOR

PUBLIC, acordându-se cinstea cuvenită Sibiului, sibienilor, REVOLUȚIEI SIBIENE și eroilor martiri.

Ca o recunoaștere a valorii
artistice și de simbol al
monumentului MEMORIAL ’89 -
MINISTERUL CULTURII ȘI
IDENTITĂȚII NAȚIONALE, prin
AVIZ 456 din 05.12.2018, confirmă
calitatea de MONUMENT DE FOR
PUBLIC.

Nu trebuie uitat că în definirea
conceptului Monument am avut
consultanți valoroși - dl Bucur
Mircea, Dan Toader și, cel mai
apropiat consultant și
colaborator, dl Puiu Fesan -
Dumnezeu să-l odihnească! - și
mulțumesc lui DUMNEZEU, care
m-a călăuzit și tuturor care au
făcut posibilă zidirea.

Dar, înainte de a reitera multiplele

semnificații care se regăsesc în

compoziția MEMORIAL ’89, doresc să

cer cu tot respectul autorităților statului

român - locale și centrale - să nu își

aducă aminte de REVOLUȚIA ROMÂNĂ

DIN DECEMBRIE ’89, de eroii martiri și

de revoluționarii încă în viață - DOAR O

DATĂ PE AN, la aniversarea

evenimentului și la comemorarea

eroilor martiri, care oricum este doar o

ocazie, ca în ’89, în care să fim uniți... să

ne primenim sufletele și să ne putem

întinde mâinile cu respect și prietenie.

DOAMNE AJUTĂ!
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Monumentul este închinat spiritului revoluționar al locuitorilor, REVOLUȚIEI sibiene și EROILOR
MARTIRI, având ca sugestie principală aceea de SIMBOL al REVOLUȚIEI și ALTAR în marea Catedrală
a neamului - P-ța UNIRII - în ideea că însăși natura este spațiul și timpul religios în care noi, națiune
profund religioasă, ne-am unit și ne-am câștigat libertatea în AJUN DE CRĂCIUN.
Monumentul trebuie să ne reprezinte în egală măsură pe noi toți și pe fiecare în parte, pe cei de ieri,
de azi și de mâine, fără dimensiune temporală. 
Soclul cu trei trepte face trimitere la Sfânta Treime, iar forma rotundă a acestuia, ca formă de
echilibru perfect, reprezintă dorința și credința într-un viitor mai bun. 
Cele 12 elemente de contur ale soclului, din care se înalță șapte coloane, îi simbolizează pe cei 12
apostoli, iar cifra 7, ca și cifră a creației, ne trimite la ideea că în Decembrie ’89 - NOI AM CREAT O
LUME.

Totodată, cele 12 elemente, simbolizează timpul, iar dispunerea în cerc, o parte din acestea fiind

unite prin placa în formă curbă, sugerează atât Marea Adunare populară din 22.12.1989, cât și horele

înaintașilor înainte de luptă și în sărbători. 

Ca autor al MEMORIALUI ’89, consider că este benefic afectiv, atât pentru dragii mei sibieni, cât și pentru
toți care își primenesc sufletul la contemplarea monumentului, doresc sa reamintesc multiplele
semnificații ale acestui monument:
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Cele șapte coloane care susțin placa în formă curbă fac trimitere la totemurile dacice din spațiile
forum, iar teșitura oblică spre înăuntru semnifică capetele plecate pios ale credincioșilor la intrare în
biserică - catedrala UNIRII, iar înălțimea diferită a acestora face trimitere la dorința de schimbare și
pozițiile diferite ale actorilor.
Crucea din marmură albă montată în fața focului veșnic simbolizează puritatea Mântuitorului care a
fost răstignit pe cruce și apoi, însângerat l-au sacrificat (crucea înroșită de pe placa în formă curbă).
Placa în formă curbă este un segment al absidei altarului acestei mari catedrale și compusă din
patru plăci care prin venatura marmurei a trei dintre acestea (pe prima fiind montată crucea
însângerată) cu venatura celei de-a patra formează V-ul victoriei ca simbol că am fost victorioși sub
semnul crucii.
„Focul Veșnic” - elementul cilindric din mijlocul compoziției include toate elementele religioase de
simbol și toată simbolistica focului care arde și ne arde veșnic - regrete, năzuințe, speranță, dragoste,
furie, credință, încredere, prietenie, durere… și este un monument în monument, închinat Eroilor
Martiri.

De asemenea, reprezintă nașterea Domnului, ca naștere și renaștere a speranței în mai bine și

credinței în bunul Dumnezeu. 
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Cele 12 elemente care susțin cilindrul reprezintă cei 12 apostoli mici, dar și timpul care cerne și ne
cerne.

Culorile elementelor de marmură de la alb cu venatură de la negru la roșiatic și roșu-însângerat

reflectă multiplele stări sufletești avute de sibienii manifestanți și jertfa.
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CLUJ

JURNAL DE
CĂLĂTORIE
de arh. ALEXANDRU ANTONESCU
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ORADEA
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SZEGED
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P e t e r  F r i t z  D E R E R

IN MEMORIAM

În răstimpul care s-a scurs de la aflarea tristei vești, am
reușit să culeg gândurile unor stimați și remarcabili colegi
care au avut amabilitatea să colaborăm . Sunt convins că
mai sunt zeci, dacă nu sute de arhitecți și nu numai, care ar
putea să întregească acest portret pe care încerc eu cu
sinceritate să-l fac domnului profesor Peter DERER.  Am
„răscolit” și arhiva foto în această săptămână, timp în care
m-au frământat gândurile cum să găsesc modul cel mai
adecvat în care să abordez acest subiect extrem de greu
ținând seama de personalitatea complexă și deseori
contradictorie a profesorului Peter DERER. O parte din
dificultate constă și din marele meu handicap datorat
faptului că nu l-am cunoscut înainte de a ne întâlni cu
ocazia realegerii mele în conducerea UAR, când el urma să
mai dețină un mandat de Președinte.

Iată-mă și în această lună într-o
postură în care aș dori să nu
mă mai aflu multă vreme de
acum înainte. Cu toate că
poate ar fi trebuit să mă
obișnuiesc cu redactarea unor
asemenea articole nu am reușit
încă. Continui, pentru că mi se
pare că este mai important să
informez cititorii, mai ales că,
statistic vorbind, majoritatea nu
folosesc mijloacele noi de
informare. Nici emailul nu este
un mijloc vechi, dar totuși este
mai accesibil majorității
membrilor.  Din 2013, de când
am demarat această activitate
de redactor-șef al prezentului
bulletin online nu-mi aduc
aminte să-mi fi fost așa de greu
să mă apuc de scris cum mi-a
fost în acest caz.

de arh. Mircea ȚIBULEAC
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SENAT IN D.DOBRESCU-19.09.2008



În această calitate de membru în Senatul UAR, am fost în apropierea domniei sale, cum s-ar spune am
colaborat „cot la cot”, timp de 8 ani. Mă refer la primul mandat 2009-2012, când a revenit în calitate de
președinte UAR după episodul 2004-2007, apoi ca simplu senator în mandatul doamnei dr. arh. Viorica
CUREA care a fost aleasă președinte la propunerea domnului profesor pentru intervalul 2012-2016.
Perioada 2007- 2009 lipsește din mandatele ocupate de domnul profesor DERER, deoarece a considerat
într-un moment de profundă dezamăgire că este oportun să-și dea demisia, lăsându-l pe domnul profesor
Ștefan LUNGU la conducere până a survenit decesul acestuia. A rămas în continuare membru în Senat,
participând în continuare la activități fără resentimente, cel puțin chiar dacă le-a avut nu a lăsat să se
manifeste, conștiincios și pasionat ca și cum nimic nu s-a întâmplat. Interimatul care a urmat în intervalul
ianuarie-octombrie 2009 a fost asigurat de colegul Ștefan GHENCIULESCU care a organizat alegerile noi
recâștigate de domnul profesor DERER, cu toate că până în ultimul moment a refuzat ideea de a mai
candida. Cunosc acest aspect, deoarece personal, în câteva rânduri, l-am îndemnat să recandideze.
Datorită discreției care-l caractiza, nu am aflat nici în ziua de astăzi ce l-a determinat să se răzgândească
în ultimul moment. Se pare, din câte îmi amintesc, că a considerat că va fi de mai mare folos Uniunii decât
o puteau face alți candidați. Practic de câte ori a candidat domnul profesor, ceilalți contracandidați nu au
avut nicio șansă și el era perfect conștient de acesta . Datorită modestiei lui, nu l-am surprins nicio dată să
facă caz de aces atu.
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SENAT ÎN CALEA VICTORIEI-24.01.2009

Pentru cei care nu l-ați cunoscut, sunt convins că după ce o să lecturați gândurile, pe care le-am primit de
la cei unsprezece colegi, o să realizați ca și mine care este motivul care a stat la baza notorietății
domnului profesor DERER. Calități umane și profesionale care-l caracterizau le-a dovedit cu fapte de-a
lungul carierei sale mai ales în anii dificili în care a profesat înainte de căderea comunismului. Ele au
continuat să se manifeste și după ’90 când societatea, devenind bulversată fără să beneficieze de un lider
luminat, a permis ca moravurile dobândite în anii negri ai comunismului să fie continuate și dezvoltate de
„băieții deștepți” cu care suntem nevoiți să conviețuim și astăzi. 
Despre studii, pozițiile instituționale, stadiile de perfecționare, funcțiile și activitățile în învățământ,
integrarea învățământ-cercetare-producție, premii și distincții etc. găsiți detalii în CV-ul de AICI. 
Pentru că am vorbit de cele unsprezece calupuri de texte conținând gândurile unor colegi, vă las în
continuare să le citiți, rezervându-mi la final un spațiu în care să prezint și eu modul în care l-am perceput,
grație amintirilor pe care le mai am în memorie din anii petrecuți împreună în slujba membrilor UAR. În
paralel cu textele colegilor, o să postăm în ordine cronologică un șir de imagini pe care le-am selectat din
arhiva foto și care-l surprind pe domnul profesor DERER înconjurat de colegi în diferite secvențe de
activitate în intervalul 2008-2016. Am realizat, privindu-le cu atenție, cât de bine ilustrează portretul care i-
a fost conturat de descriile făcute în cele 11 texte.

arh. Mircea ȚIBULEAC

https://we.tl/t-oORuq3QYgb


„A fost alături permanent de Schillerhaus, participînd la
dezbateri și conferințe privind ARHITECTURA CAPITALEI,
distins membru FDGR, București. 

Opiniile Domniei sale sunt de o surprinzătoare
actualitate, exigențe semnalate din timpul mandatelor de
director DMASI (1990-1992), arhitect șef
București(1996), director general, secretar de stat
MLPAT( 1997), președinte al UAR ( 2004-20012), cadru
didactic al Institutului de arhitectură ( 1964-1997).
Recunoștință și ne-uitare !”

Aurora FABRITIUS, Coordonator evenimente culturale
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„… eu am interacționat cu el doar 
 “protocolar” (nemțește) cu toate că am fost
(și) “colegi” măcar 20-25 de ani!
Costică Enache era mai apropriat, și-a făcut
diploma cu el… și au fost și (parcă?) “colegi”
și în administrație!? În plus, Costică are niște
“agende” în care își nota totul.

… din păcate, chiar nu pot spune nimic
despre el… și (chiar) nu pot improviza… 
eram pe “culori” diferite… și nu prea ne
“întâlneam” nici ideatic… nici relațional… 
era cam prea “neamț” pentru București… și
un pic… fără umor (așa părea?)

îl respectam doar și îi urmăream ideile (cu
care nu eram întotdeauna de acord…)
era/a fost un bun arhitect-urbanist, un
profesionist logic, scria bine… și un foarte
bun profesor…
prefer să nu mă “citezi”…
Dumnezeu să-l odihnească și să-l ierte…”

Prof.dr.arh. MACHEDON CORNELIU FLORIN

SENAT LA OLARI 23.07.2010

http://www.primariaberiu.ro/infopub/regulamentlocalurbanism.pdf


„Dragă Mircea
Îmi e foarte greu să mă adun să-mi reamintesc tot ce a
făcut Președintele DERER pentru UAR: sediul cel mai
reprezentativ, vila de la Sinaia ca Centru de Odihnă și
Cultură al Arhitecților, Complexul de Patrimoniu de la
Chiojdu, abonamentul pentru asistență medicală la Regina
Maria, pachete lunare pentru arhitecții aflați în dificultate,
ajutoarele financiare în situații grele de boală și multe
altele care funcționează mai discret.
Demn, parolist, prefera să facă binele fără să se știe, nu-i
plăcea să se afișeze în public și nu participa la Balul
Arhitecților, venea la Ateneu, avea un fin simț al umorului
....
Plecarea dintre noi a făcut-o cu tot atâta discreție și
demnitate cum a fost întotdeauna. Rămân cu cea mai
mare, respectuoasă și specială amintire. 
Să-i ajungă sufletul în rândul celor buni !”

Prof.emerit dr.arh.
Ioan LUCACEL
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Dr.arh. Viorica CUREA 
(Președinte UAR 2012-2016)

„Pierderea unui apropiat: rudă, prieten, sau coleg, ne
face să ne simțim că am pierdut ceva din noi, că
viața noastră este mai săracă.....
Peter Derer, cu care am împărțit multe momente din
viață (facultate, colaborări, concursuri, prietenie
sinceră, deosebită, armonie și liniște) a fost o astfel
de persoană pe care, poate, n-am prețuit-o la
adevărata ei valoare, gândindu-ne mereu, greșit, că
va dura la nesfârșit....
Iată că acest sfârșit a venit!
Era un domn și sper că a ajuns acolo sus la Domnul!” SENAT LA OLARI 23.07.2010

SENAT LA OLARI 23.07.2010



„Am aflat cu tristețe vestea încetării din viață
a domnului profesor, arhitect, urbanist Peter
DERER. L-am cunoscut mai bine în perioada
2009-2012 când era a treia oară președintele
Uniunii Arhitecților din România!
Eram unul dintre cei patru vicepreședinți din
perioada 2008-2012. Am avut plăcerea să
lucrăm împreună și la amenajarea nolui sediu
UAR, din Calderon. Îmi amintesc că mi-a
propus să inaugurăm noul sediu UAR și cu
Expoziția Retrospectivă în care eram direct
implicat!
L-am cunoscut îndeaproape și ca om pe
marele, incontestabilul profesor-urbanist. Era
de o modestie înnăscută. Avea o eleganță a
exprimării seducatoare, o delicatețe a
gesturilor, reținut, oratoric și foarte precis,
mereu zâmbitor. Ne privea pe “confrații” din
provincii - mai expansivi, mai tonici - cu
bucurie, văzând în noi exuberanță, dorință de
comunicare!
Acolo sus, în lumea drepților, sigur va rămâne
așa cum îl știm: un “reper” memorabil!”

Arh. Nicolae MUNTEANU - Iași
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SENAT IN D.DOBRESCU- 26.11.2010

SENAT IN D.DOBRESCU -01.07.2011

SENAT IN D.DOBRESCU -01.07.2011SENAT IN J.L.CALDERON-07.12.2012



Când mi-a murit tatăl în 2012 eram comisar desemnat de către U.A.R. sa mă ocup de Bienala de la Veneția
și de aceea am lucrat cu dânsul sub directa lui îndrumare. Acum peste timp sunt mândru că l-am cunoscut
așa. Într-una din zilele în care lucram pentru bienală și îi prezentam ce am mai făcut și cu cine am mai vorbit
să organizez juriul internațional, m-a văzut că eram supărat. Când i-am spus, cu un nod în gât, că mi-a murit
tatăl, arhitectul Aurel Tofan m-a înțeles și m-a îmbărbătat și mi-a spus despre cum și dânsului îi murise tatăl
pe când era tânăr și că nu e ușor, dar că viața mă va căli. M-a ajutat să trec peste această durere arătând
compasiune, calm și fermitate. Îi port în suflet o recunoștință sinceră pentru acest ajutor. 
Îmi aduc aminte de un lucru oarecum nostim din acea perioadă 2011-2012. La mine amintirile se mai
estompează cu vremea și rămân cumva niște sentimente de atmosferă legate de acele amintiri. Era o
persoană cu un umor subtil care știa să facă o remarcă ironică care nu supăra, dar edifica în schimb. 

Îl cunoscusem mai demult din atelier, de la școală, din facultatea Ion Mincu, pe când avea ore de urbanism
la catedra noastră. Venea să coordoneze modulul de urbanism din cadrul proiectului de arhitectură. M-a
uimit cât de firesc și normal se mișca în lumea asta a proiectării de arhitectură și cu câtă naturalețe ne
vorbea despre câteva aspecte care reieșeau din planurile desenate de noi. Știa multe, era normal să știe, dar
ce mi-a plăcut și m-a marcat a fost firescul cu care explica implicațiile gesturilor noastre materializate prin
desen. Era un bun profesor. Această liniște plăcută cu care vorbea despre arhitectură și urbanism mi s-a
părut că este într-adevăr un har.”

Conf.Dr.arh Bogdan TOFAN
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SENAT IN J.L.CALDERON- 19.12.2014SENAT 21.03.2014

„Domnul arhitect Peter Derer a fost președintele Uniunii
arhitecților din România. Când mă gândesc la dânsul
sufletul mi se încălzește și încep să mă simt confortabil
fără să știu exact de ce. Nu multe persoane m-au tratat cu
simpatie și cu respect așa cum m-a îndrumat domnia sa.
Cred că se purta așa și pentru că era arhitect în primul
rând și apoi pentru că avea un dar de la Dumnezeu de a fi
plăcut - o persoană cu o cultură extraordinară cu umor și
ironie fină. 



A fost un dascăl cu multă empatie pentru studenții săi, era genul de profesor care nu te inhiba și nu te privea
de la “înălțimea catedrei”. Am participat în calitate de “boboc” în echipă pentru două sau trei concursuri, dar
am avut și o comunicare comună la o conferință internațională considerându-mă partener egal. A fost cel
care m-a îndemnat să scriu prima carte, m-a încurajat și m-a recomandat editurii. Dialogul cu profesorul
Derer era o plăcere, chiar și atunci când ideile nu erau perfect convergente, îsi trata cu respect și diplomație
interlocutorii. Pe de altă parte își masca cu dificultate repulsia pentru oportunism și impostură ceea ce nu
era pe placul tuturor. A fost un profesionist adevărat care a marcat arhitectura și urbanismul din România, o
personalitate. Personalitate care a marcat semnificativ locurile în care a activat ca: profesor, director de
instituție, înalt funcționar public sau președinte al organizației profesionle.
Drum lin printre stele Domnule Profesor.”

Arh. Gheorghe PĂTRAȘCU                                   
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SENAT IN J.L.CALDERON- 19.12.2014

„Cu domnul profesor Peter
Derer am avut o relație
privilegiată în ultimii ani ai
studenției și primii ani ai
activității mele profesionale.
Am dobândit de la dânsul
primele noțiuni de urbanism
conectat la valorile
tendințelor cele mai
avansate ale epocii, iar ceva
mai târziu respectul
echilibrat pentru țesutul
urban și fondul construit cu
valoare patrimonială. 



Din postura de profesor Peter DERER a influențat într-un fel sau altul viața profesională a studenților săi. Îmi
amintesc, de exemplu, că a fost îndrumător de diplomă a lui Nae LASCU care a activat apoi în prima sa
etapă de profesorat ca și cadru didactic la Catedra de Sistematizare. Ulterior avea să se mute la Catedra de
Istoria Arhitecturii.
Peter DERER a fost un om corect, bun practician, dar în același timp și un idealist care a încercat permanent
să schimbe lumea. Din păcate, nu toate începuturile pornite de el au fost duse mai departe pe aceiași linie și
entuziasm sau multe au fost chiar abandonate.
În afară de a fi profesor la Arhitectură el a fost concomitant o perioadă la conducerea atelierului de
proiectare la Institutul de Arte Plastice. Prin intermediul celei de-a doua funcții a avut ocazia să se aproprie
de restaurare. A urmat apoi să ocupe funcția de șef de serviciu la ICRAL, întreprindere care pe atunci se
ocupa de administrarea fondului locativ din București. În afară de apartamentele din blocuri existau foarte
multe spații în casele naționalizate ceea ce l-au pus în situația de a se apropia și de a evalua patrimoniul.
Înainte de ‘89 când se pornise valul de construcții noi peste zonele vechi ale Bucureștiului, de exemplu Casa
Moșilor, Peter DERER a fost inițiatorul, împreună cu un grup de studenți și încă un arhitect de la Catedra de
Urbanism, beneficiind și de relațiile sale anterioare de la ICRAL, a unei campanii de recuperare a unor
fragmente de construcții, decorațiuni și alte lucruri pe care le-a adus la Institutul de Arhitectură. Aceste
fragmente și obiecte au costituit germenele Muzeului care s-a organizat ulterior în Institut, cum se numea
atunci Universitatea de Arhitectură și Urbanism “Ion Mincu” de astăzi.

Pof.Dr.Arh. CONSTANTIN ENACHE
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„Pe Peter DERER l-am
întâlnit pentru prima oară în
1970 când a înființat Cercul
de Urbanism într-un
moment când exista un
curent de a înființa cercuri
de specialitate în interiorul,
pe atunci, Institutului de
Arhitectură “Ion Mincu”.
Dintre studenți mai era Radu
RADOSLAV care la rându-i a
ajuns profesor de urbanism
la Timișoara și multă vreme
arhitect șef al localității. 

SENAT IN J.L.CALDERON- 19.12.2014



Ținând cont de preocuparea aceasta a lui pentru patrimoniul construit după ’90 a fost numit director al
Direcției Monumentelor, Ansamblelor și Siturilor Istorice, care practic s-a reînființat la minister sub
conducerea lui. În această calitate a demarat întocmirea Listei Monumentelor Istorice. Când a predat
aceasta listă Primăriei Municipiului București, eu fiind în acel moment arhitect șef adjunct, mi-a mărturisit că
știe că nu este perfectă, dar a trebuit urgent întocmită, deoarece prevedea că urma să apară specula
imobiliară, moment în care monumentele istorice urmau să fie amenințate cu demolarea și înlocuirea lor cu
clădiri noi mult mai rentabile din punct de vedere economic. 

Cei care i-au urmat lui Peter DERER nu au dus mai departe dorința lui de a fi reluată această listă în vederea
îndreptării greșelilor pe care le conținea, dar nu este cazul acuma să intru în amănunte.
Peter DERER a fost un idealist inițiând lucruri extraordinare care, din păcate, nu au fost duse mai departe de
cei care i-au urmat și care nu au mai avut același entuziasm și aceiași competență profesională ca a lui.
A fost și va rămâne cu imaginea unui om dedicat patrimoniului construit, a inițiat lucruri în acest sens și cu
siguranță va rămâne un reper pentru mulți care au în continuare această preocupare.

Îți mulțumesc pentru că ai inițiat acest proces de schițare a portretului omului și profesionistului Peter
DERER, celui care a fost un model de urmat.“
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SENAT IN J.L.CALDERON- 19.12.2014



În spatele acestei misterioase reverențe de la un om
care nu a măgulit niciodată pe nimeni și era mai
degrabă cunoscut pentru exigența sa, stă o reputație
pe care Peter Derer și-a câștigat-o ca proiectant pe
mari șantiere de restaurare, ca membru și secretar al
Comisiei Naționale a Monumentelor Ansamblurilor şi
Siturilor Istorice (CNMASI), la conducerea Direcției
Naționale a Monumentelor Ansamblurilor şi Siturilor
Istorice (DMASI) din Ministerul Culturii.
L-am văzut prima dată pe Peter Derer cu ocazia
uneia dintre expozițiile organizate de actorul și
colecționarul de excepție Dan Nasta la Potlogi cu
obiectele selectate pentru a evoca universul artistic
și cultural brâncovenesc. Aceste vernisaje, care au
continuat apoi la Mogoșoaia, configurează un
univers din care făcea parte și Peter Derer,
reprezentând nu atât o Românie veche, cu nostalgii
interbelice sau mai vechi, brâncovenești, ci de-a
dreptul o altă Românie, care ar fi putut să fie, care și-
a prezentat oferta, cu discreție, pentru o clipă,
retrăgându-se apoi cu politețe și un zâmbet amar din
fața tăvălugului dezvoltării și progresului.
Semnificativă pentru această opțiune a lui Peter
Derer este contribuția lui la demararea și conceperea
Memorialului victimelor comunismului de la Sighet.
Pentru el printre victimele comunismului s-au
numărat și orașele, satele, casele, după cum spunea
într-un interviu cu Georgeta Pop pentru Arhiva de
istorie orală.

Istoric Dr. Petre GURAN
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„Nu reiau aici variatele aspecte ale unei vieți
profesionale de excepție, atât la catedră în cadrul
UAUIM, cât și în administrația publică, care au făcut
obiectul anunțurilor In memoriam publicate de
Uniunea Arhitecților din România și de Institutul
Național al Patrimoniului, ci mă voi folosi de
amintirea primei mele întâlniri cu numele și apoi cu
personalitatea lui Peter Derer. Era pe la mijlocul
anilor 1990, când mă aflam în preajma pictorului Paul
Gherasim, la Stavropoleos și mai ales în lunga
plimbare spre casă după liturghie, ascultându-i
amintirile și mai ales proiecțiile și dorințele pentru
renașterea României. Oprindu-se din mers, așa cum
avea obiceiul când voia să sublinieze un gând, Paul
Gherasim a pronunțat, în câteva rânduri, numele
Peter Derer, cu o voce și o cadență care denota un
profund respect, precizând că ceea ce spune și face
Peter Derer merită o necondiționată atenție. 

SENAT IN J.L.CALDERON- 19.12.2014



„Sectorul construcțiilor, inclusiv proiectarea de urbanism și arhitectură, a fost în ultimii ani una dintre cele
mai dinamice componente ale economiei românești”, spunea într-un interviu din 2007 Peter Derer detaliind
în date statistice coordonatele progresului și dezvoltării economice, „toate ar fi fost bune dacă
concretizarea pe teren a recordurilor amintite nu ar fi avut efecte perverse și anume degradarea peisajului
urban și rural, desfigurarea localităților și a teritoriului, implicând dificultăți de constatare și măsurare,
afectând în final confortul de viață. Pe de-o parte, apar disfuncționalități, vecinătăți inadecvate, abuzuri
spațiale, iar pe de alta parte, intervin agresiuni vizuale.” Aceasta a fost lupta lui Peter Derer atât la CNMASI,
cât și mai apoi ca președinte pentru două mandate al Uniunii Arhitecților din România. În fața tăvălugului, pe
care l-a descris chiar el într-un articol „Bucureşti 2000 după 20 de ani” din Revista 22 (2017), Peter Derer a
dus o rezistență de ariergardă, din care ne-a lăsat moștenire o bijuterie de restaurare: Casa cu blazoane din
Chiojdu. 

Acest monument este reprezentativ pentru România lui Petre (sic!) Derer. Deși este pretutindeni pomenit cu
varianta germană a prenumelui său și așa s-a semnat după 1989, el se prezenta uneori Petre Derer,
românizând ceea ce putea din numele său, poate dintr-un spirit de iconomie și bunăvoință, de adaptare la
context și la interlocutor. În pofida ascendenței germane, el s-a identificat total cu patria de adopție, în
sensul că el și-a adoptat patria. Prin opțiunea lui, el făcea elogiul unui dinamism social excepțional, născut
în secolul al XVIII-lea, atunci când se construia Casa cu blazoane, continuat până la mijlocul secolului al XX-
lea, integrând forțe vitale din toate orizonturilor geografice, etnice și confesionale, care a permis expresia
atât de puternică și originală a civilizației românești din această perioadă. Ceea ne spune în filigran Peter
Derer este că România a fost și mai putea fi un dreamland. Peste toate calitățile sale profesionale stă o
trăsătură de caracter, specifică societăților rafinate, crescute în multe generații, modestia. „După părerea
mea, așa ar trebui procedat”, zicea Peter Derer. Ce au făcut cei care i-au auzit părerea, întotdeauna
competentă și moderată, cu aceasta, îi caracterizează pe dânșii.”
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SENAT IN J.L.CALDERON -18.12.2015



De altfel, pentru Doicescu a avut o afecțiune și un respect cu totul special; a fost cel care, pentru o perioadă,
i-a îndrumat cercetările pentru elaborarea tezei de doctorat (publicată ulterior). 

Peter Derer este autorul unicului volum din literatura noastră de specialitate dedicat lui Doicescu (Octav
Doicescu, Despre arhitectură. Scrieri, cuvântări, ed. Tehnică, 1983), iar, după două decenii, a fost, probabil,
singurul arhitect care, printr-un consistent articol, omagiază centenarul nașterii acestuia.    

 Peter Derer a fost un foarte bun profesor, admirat și apreciat de generații de studenți, pentru orele de atelier
(proiectele de urbanism) și, apoi, pentru cursurile sale. A fost foarte apropiat de studenți chiar dacă le
aprecia cu severitate cunoștințele. Apropiat de studenți, știa să-i motiveze și să le stimuleze interesele
culturale și profesionale. Mulți dintre cei pe care i-a avut ca studenți au acum, în pragul pensionării sau
trecând acest prag, amintiri și aprecieri dintre cele mai frumoase despre dânsul. Menirea de dascăl l-a
condus la încurajarea formării și dezvoltării personalității tinerilor – pe atunci – asistenți ai Catedrei de
urbanism.

Una dintre activitățile sale, care poate fi considerată și de mare valoare didactică, a fost aceea de
recuperare a „martorilor tăcuți” ai trecutului științei de a construi din București. 

Începutul demolărilor brutale premergătoare edificării imensei zone destinată centrului civic, a fost motivul
pentru care Peter Derer a declanșat o acțiune de pionierat pentru acei ani. Dacă Catedra de Istorie a realizat,
cu studenții, relevee sumare ale fronturilor stradale care urmau a fi demolate și colectarea, în multe sute de
fișe a unor date sumare, de asemenea, ale clădirilor alcătuind fronturile respective, profesorul Derer a inițiat
o campanie de colectare – recuperare - a unor fragmente din clădirile demolate sau în curs de demolare. 

 Prof.dr.arh. Nicolae LASCU
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„Peter Derer a fost o personalitate complexă, dintre cele
remarcabile ale culturii noastre arhitecturale: specializat în
urbanism, având contribuții semnificative în domeniu,
autoritate în domeniul protecției patrimoniului construit, cu
responsabilități importante la nivel național, cercetător al
istoriei urbane și a arhitecturii din România, autor al unor
lucrări de mare interes în această direcție, prezență activă în
viața breslei, fiind, pentru o perioadă, președinte al UAR. A
fost discret și modest cu propria persoană, cu un discurs
calm, foarte ferm și direct, franc, atunci când își exprima sau
susținea opiniile. Formula argumente bine cumpănite, la fel
de directe, aduse împotriva unor idei sau propuneri contrare
propriilor puncte de vedere, puncte de vedere care nu erau
totdeauna aceleași cu cele ale direcțiilor (și opiniilor) oficiale
sau ale mai marilor momentului. 

Domeniile sale de activitate s-au întrepătruns, s-au
completat reciproc, și-au schimbat ierarhia de preocupări,
într-o carieră îndelungată care poate fi caracterizată prin
urbanitatea sa desăvârșită, pentru a relua caracterizarea
făcută de el însuși lui Octav Doicescu în 1982. 



Cărămizi având imprimate numele producătorului, fragmente ale unor decorații în stucatură din exteriorul și
interiorul clădirilor; piese decorative din ceramică arsă sau smălțuită (obiecte sanitare, ancadramente de
ferestre, capiteluri de pilaștri de fațadă, ceramică de pardoseală, faianță); piese decorative din lemn
(baluștri, piese de tâmplărie); fragmente din piese din metal (fragmente de balustradă, șilduri, clanțe, baterii
sanitare); cahle de sobe de mare valoare artistică (produse la Meissen, de exemplu); fragmente ale unor
piese din piatră etc., au fost extrase cu grijă și atenție din clădiri demolate parțial, abandonate forțat de
proprietari sau chiar din mormanele de moloz ale unor clădiri făcute deja una cu pământul. Însoțit, uneori, de
mai tinere cadre didactice dar, totdeauna, de studenți din toți anii de studiu, profesorul Derer a dedicat multe
ore și zile acestei operațiuni, nu lipsită de riscuri diverse, inclusiv de ordin administrativ, în perioada în care
despre soarta întregii zone se lăsase tăcerea autorităților. A fost, pentru studenții, numeroși, care l-au însoțit
în recuperarea fragmentelor de construcție, o lecție pe viu pentru înțelegerea unei adevărate culturi a
modului de a construi din perioada istoriei moderne a Bucureștiului. 
Fragmentele recuperate au fost depozitate în cabinetul Catedrei de urbanism în care Peter Derer avea biroul,
apoi și în spații din subsolurile clădirii. După înființarea Muzeului școlii, o mare parte din aceste piese au
fost expuse; dar profesorul Derer nu mai făcea parte dintre cadrele didactice ale școlii. O parte din aceste
prețioase obiecte se află, acum, probabil, în Muzeul actual al Universității. 
A avut o carieră didactică dintre cele mai apreciate dar care s-a oprit brusc, la începutul anilor 1980, nu din
dorința sa, într-un moment în care maturitatea și experiența profesorului deveneau tot mai importante și mai
apreciate. Școala de atunci n-a știut (sau n-a vrut), cu ocazia unui concurs, să aprecieze valoarea și calitățile
lui Peter Derer, atașamentul său pentru învățământul de arhitectură, promovându-l pe un post didactic
superior, favorizând în schimb „forța” și puterea relațiilor.”
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După ani de avangardă artistică timişoreană dublată de influenţe mai ales nipone via revista Japan
Architect, m-am apropiat, începând cu anul patru, de fraţii Krier, de Aldo Rossi şi doar mai târziu de Rem
Koolhaas, descoperind teorii despre oraş, descoperind farmecul Bucureştiului în paralel cu desluşirea
caracteristicilor tipologice şi morfologice ale straturilor de ţesut urban şi, pe cale de consecinţă,
reinterpretând şi înţelegând altfel şi caracterul de oraş central European al Timişoarei.

Alături de profesorul Alexandru Sandu, Peter Derer a fost un exemplu de eleganţă şi rigoare, îndrumându-ne
cu simpatie şi pe noi, “formaliştii” timişoreni. Pentru mine, dialogurile şi corecturile cu el rămân memorabile.
La final de studii, în vara anului 1982, câteva proiecte de diplomă, între care şi ale noastre, reprezentând
inserţii în ţesut urban timişorean, şi-au făcut loc în holul Institutului “ION MINCU” alături de artefactele
culese de către Peter Derer de pe şantierele de demolări de pe Dealul Arsenalului. Am avut deci onoarea de
a fi expozanţi împreună, iar regretatul Răzvan Theodorescu a ţinut cuvântarea la vernisaj. Simpatia noastră
reciprocă a crescut, Peter Derer a devenit pentru mine un reper, câştigând respectul nostru pentru curajul şi
lecţia sa de etică profesională.

În anul 1983, expoziţia “Timişoara -Topos şi Adecvare” ne-a adunat din nou în cadrul simpozionului
desfăşurat în spaţiile Bastionului Theresia. Şi exemplul său de cu un an înainte ne-a dat curaj să iniţiem
acea manifestare dedicată patrimoniului timişorean şi nu întâmplător, alături de invitaţi de marcă, ni s-a
alăturat şi el.A fost un eveniment important care se situa într-un contrast neaşteptat faţă de politicile
demolatoare şi nepăsătoare ale momentului cu privire la patrimoniu.

Nu întâmplător, la începutul anilor ’90, unul dintre primele noastre proiecte de regenerare a unor spaţii în
centrul istoric al Timişoarei a fost judecat critic de către Peter Derer. În pofida presiunilor şi exagerărilor
specifice momentului în care ne aflam, Peter Derer a avut răbdarea să ne asculte argumentele cu privire la
tradiţia ce poate înflori nu ca pastişă, ci ca reinterpretare şi inovare.

Pentru mine, alături de Hans Fackelmann, Ştefan Bertalan, Sandu Alexandru sau Anton Dâmboianu,
regretatul Peter Derer a contribuit atunci, la început de ani ’80, la formarea mea ca arhitect şi urbanist şi a
continuat să fie un reper esenţial până astăzi.”

prof.dr.arh. Vlad Alexandru GAIVORONSCHI

pag. 84

Peter Derer în amintirea mea, la peste 40 de ani de
când ne-am cunoscut

 
În anul 1980, după o perioadă de acomodare la rigorile
Institutului de Arhitectură “ION MINCU” şi după trei ani
de început la Secţia de Arhitectură din cadrul Facultăţii
de Construcţii din Timişoara l-am cunoscut pe
profesorul arh. Peter Derer la proiectul de atelier,
disciplina Sistematizare.  

“Bună seara, ai în atașament gandurile mele cu
privire la PETER DERER, un reper de eleganță,
distincție și etică profesională.”



Din imaginile culese din arhivă ați putut observa în etapa ilustrată de ele, post BELDIMAN și STURZA,
Uniunea a trebuit să-și găsească un sediu, fiind nevoită să părăsească Școala de Arhitectură și să se mute
pe Calea Victoriei într-un spațiu impropriu dintr-un bloc care era în pericol să se dărâme la un cutremur
mai serios.
Ulterior acestui prim pas a urmat mutarea parțială în spațiul extrem de mic în blocul din sticlă cu 6 nivele,
construit peste ruina din strada Demetru Dobrescu la numarul 5. De ce din tot imobilul s-a atribuit Uniunii
numai acel spațiu, cât o garsonieră, prost ventilat și iluminat la fel ca anexa lui din subsol? Este o
întrebare la care nu vreau să răspund pentru că, în ciuda faptului că făceam parte din conducerea UAR,
eram dintre cei “din provincie” care nu au beneficiat de informații din partea colegilor bucureșteni sau
dacă le aflam până într-un final se întâmpla mult prea târziu pentru a se mai putea face ceva. Punct! În
consecință, situația ne-a obligat să “evadăm” iarăși în altă clădire. Din fericire în acel moment ne
permiteam acest ”lux”, deoarece resursele financiare asigurate din două “robinete”cu debit mare ne
permiteau acest lucru. Mă refer la sumele acumulate în fondul Timbrului de Arhitectură și din taxele
plătite la înscrierea masivă sau, mai corect spus, reînscrierea în număr tot mai mare a arhitecților care au
aflat de apariția legii 8 /2006 care le da posibilitatea obținerii la ieșirea la pensie a unei indemnizații.
Situațiile și zbaterile pricinuite de aceste probleme nu au fost lipsite de stres pentru că trebuiau luate
decizii importante și imediate. 

Acestea au fost textele colegilor mei și, pentru că am promis că închid eu articolul, o să încerc cu o doză
cât mai mică de subiectivitate, dacă poate fi cineva capabil de așa ceva, să aștern și eu în cuvinte câteva
gânduri despre domnul profesor DERER cu care am fost coleg în Senatul UAR timp de opt ani.

arh. Mircea ȚIBULEAC:
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În acest context decizii care să respecte cât de cât un regim democratic, când conducerea se dorea
colectivă, vă dați seama cu ce greutate puteau fi luate și ce tensiuni au fost generate în rândul membrilor
din Senat și între noi și Președinte. Este în acest context mai mult decât explicabilă decizia domnului
profesor DERER de a demisiona. Nici în ziua de astăzi viața unui președinte nu este de invidiat cu atât mai
mult în acel context ai anilor 2004-2012 când ea era una de sacrificiu nervos epuizant. Mărturisesc că
eram printre cei care, încercând să ajut implicându-mă emoțional, m-am exprimat de multe ori prea
agresiv în luările de poziție. Lecția pe care mi-a dat-o în acel moment domnul profesor o țin minte și
astăzi. Cu calm la un moment dat mi-a spus “Domnule Țibuleac un arhitect cu sânge albastru nu trebuie
să aibă un asemenea mod de exprimare” .



Judecând la rece, acuma când am varsta pe care o avea atunci domnul profesor, realizez că avea perfectă
dreptate. Vreau să precizez că modul acela de exprimare nu l-am folosit nicio dată în discuțiile cu
doamnul Președinte și nici cu majoritatea colegilor din Senat. Unul singur dintre ei mă aducea în pragul
să-mi “pierd uzul rațiunii” prin absurdul comportamentului său și prin faptul că avea impresia că funcția de
vicepreședinte îi dădea dreptul să ia decizii cum îl taie capul. Nu este cazul să dezvolt acest subiect și nici
să mă scuz pentru unele devieri de la un comportament academic.  Am adus în discuție cazul ca să
demonstrez modul în care domnul profesor, cu eleganță, știa să ne pună la punct fără să folosească
cuvinte jignitoare. Reușea într-un mod diplomatic să te facă să-ți revizuiești ideea, dacă o consideră
greșită sau comportamentul dacă depășeai limitele unui discurs academic.

În contextul acelor ani agitați și încărcați de evenimente, fortați de situație, s-au luat multe decizii, parte
din ele salutare, care au rezistat și funcționează și în prezent. Altă parte din ele s-au dovedit chiar de la
început utopice, cu toate că la bază aveau idei minunate în care domnul profesor DERER a crezut cu
convingere, impunându-le cu toate obiecțiile venite de la o parte din noi. Nu o să le enumăr nici pe unele,
nici pe celelalte, deoarece, aflându-mă în conflict clar de interese, nu m-ar crede nimeni că mă pot
pronunța obiectiv asupra lor.
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În încheiere vreau să vă propun vizionarea AICI a
unei înregistrări video a discursului pe care
domnul profesor DERER la susținut în aula
Bibliotecii Universitare în luna februarie a anului
2016 când Uniunea a sărbătorit 125 ani de la
înființarea Societății Arhitecților Români. O să-i
recunoașteți stilul și felul discret și diplomatic în
care a facut analiza celor două etape pe care le-a
parcurs Uniunea după ’90. 
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ANIVERSARE 125 ANI -SAR

Este vorba despre intervalul 1990-2001 până la apariția legii 184, care a stat la baza constituirii OAR, și
respectiv intervalul 2001-PREZENT, când cele două organizații trebuie să coexiste încercând fiecare să-și
definească rațiunea existenței sale. La începutul celei de-a doua etape până în 2004, membrii fiind aceiași
în ambele organizații nu înțelegeau rațiunea coexistenței lor și se întrebau de ce trebuie să plătească două
cotizații. Din aceasta cauză, Uniunea a trecut printr-o criză financiară și de identitate acută la care, din
păcate, am fost părtaș fiind, cel puțin teoretic, încă în conducerea ei, dar aceasta este o poveste tristă care
nu-și are locul aici.

https://we.tl/t-caASMsQnl5
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A doua propunere de încheiere a articolului pe care
o fac pentru că mi se pare extrem de grăitoare
pentru a completa portretul celui care a fost un
remarcabil om și profesionist, idealist incurabil,
care și-a dedicat timpul și energia în scopul
declarat de a promova valorile profesiei de
arhitect. Îl puteți urmări AICI  în trei înregistrări
video pe care le-am făcut în aprilie 2015 cu ocazia
unei vizite pe șantier la Chiojdu la finalizarea
lucrărilor de restaurare. 

Vă reamintesc că achiziția Casei cu Blazoane,
obținerea finanțării și ulterior restaurarea acestei
case a fost ”copilul de suflet” a domnului profesor
pentru care s-a bătut cu toată energia cu toți
scepticii care se împotriveau acestei achiziții.
Vizita a fost făcută într-un grup redus format de
cei dintre noi care aveau la acea vreme
responsabilități față de cheltuielile respective. În
imagini atât foto cât și video o să o recunoașteți
pe doamna Silvia MĂLDĂRESCU - trezorier,
domnul Gelu TUDORACHE - vicepreședinte
economic, doamna Gabriela MIRCEA - cenzor și
doamna Riga FELEU - membră în Senat. Împreună
cu mine, care eram prezent cu “carul de reportaj“,
s-a aflat invitatul și prietenul meu colegul Bogdan
TOFAN, un mare pasionat de conservarea
patrimoniului. 

Am fost întâmpinați de administratorul obiectivului
și ultimul proprietar de la care s-a achiziționat
casa, domnul Florin DRĂGULIN care l-a secondat
pas cu pas pe tot parcursul lucrărilor, de domnul
arhitect Călin HOINĂRESCU - „Omul prin mâinile
căruia au trecut sute de ani de istorie”, restaurator
al zeci de monumente, profesionist respectat și
admirat, exponent al excelenței în arhitectură.
Trecerea lui în neființă s-a întâmplat exact cu un
an înaintea domnului profesor DERER. Din păcate
în acest moment niciunul dintre ei doi, fără de care
Uniunea nu ar fi avut în patrimoniu această
bijuterie restaurată cum scrie la carte, nu se mai
poate bucura de recunoștința noastră. Nu sunt nici
primii nici ultimii care au “beneficiat” de blestemul
poporului nostru care-și apreciază oamenii de
valoare numai când aceștia nu mai sunt în viață. 

Articolul de față este cea mai bună demonstrație!

LA CHIOJDU CU BOGDAN TOFAN,GABI MIRCEA 
SI SILVIA MALDARESCU 

CHIOJDU. CU CALIN HOINARESCU SI SILVIA MALDARESCU 

CHIOJDU. CU CALIN HOINARESCU SI SILVIA MALDARESCU 

LA CHIOJDU. IN DIALOG CU GELU TUDORACHE

https://we.tl/t-w70ZnoEDYA
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